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PENTRU 3.000-3.500 DE LITRI DE LAPTE PE CAP DE VACĂ,
PENTRU SUB 1 LEU PREȚ DE COST PER LITRU
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Organ al Ministerului Agriculturii și al Comitetului Central - al Sindicatului 
Muncitorilor din Agricultură și Silvicultură din R. P. R.

Ziarul „AGRICULTURA NOUA" consideră că există 
toate condițiile ca gospodăriile agricole de stat să 
poată obține în medie, incepind cu anul I960, pro
ducții anuale de lapte de circa 3.000—3.500 de litri pe 
cap de vacă furajată. De asemenea, noi considerăm că 
gospodăriile agricole de stat pot reduce la sub un leu 
prețul de cost al litrului de lapte, iar unele unități 
care dispun de pășuni și finețe naturale productive 
sau de o experiență mai bogată în cultura furajelor 
pot obține laptele la un cost de producție și mai scăzut.

Muncitorii, tehnicienii și inginerii din gospodăriile 
agricole de stat și Trusturile Gostat și-au pus desigur 
în repetate rînduri întrebarea : Cum poate fi mărită

producția de lapte și redus prețul de cost ? Multi din
tre ei au găsit practic răspunsul la această întrebare. 
Dovadă producțiile de lapte mari și prețurile de cost 
reduse obținute în gospodării din diferite regiuni ale 
țării. Ziarul pune la dispoziția acestor tovarăși co
loanele sale pentru a-și împărtăși experiența, pentru 
a combate lipsurile care frînează creșterea producției 
și reducerea prețului de cost.

Deschidem rubrica: „Pentru 3.000—3.500 de litri de 
lapte în medie pe cap de vacă, pentru sub un leu 
preț de cost per litru", cu articolul : „Toate gospodă
riile agricole de stat la nivelul celor fruntașe" semnat 
de tov. Bucur Șchiopu, Adjunct al Ministrului Agri
culturii, Șeful Departamentului Gostat.

Vești clin unitățile 
agricole 

cooperatiste

I
în 60 de gospodării agricole co- T 

lective din regiunea Cluj, a avut! 
loc pînă acum, împărțirea venituri- ♦ 
lor în natură și în bani. Față de! 
anul trecut, veniturile colectiviști-1 
lor sint anul acesta mult mai mari. Ț 
| însemnate cantități de produse * 
♦ agricole și sume de bani au primit J 

fia împărțirea veniturilor membrii f 
î gospodăriilor agricole colective din I 
♦ Dăbîca, Odverem, Cisteiu de Mu-f 
f reș. Plăești, Mirăslău și altele. Co- ♦ 
I lectivistul Iosif Baciardi, membrul 
f al gospodăriei agricole colective din» 
f Cisteiu de Mureș, de exemplu, ai 
I primit pentru zilele-muncă făcutei 
fin gospodăria colectivă produse înf 
f natură în valoare de peste 20.000 J 
I de lei. 1
I Sporirea valorii zilei-muncă este! 
Io urmare directă a producțiilor bo-I 
f gate realizate în. acest an de colec-f 
îtiviști, precum și a dezvoltării ce-I 
I lorlalte ramuri de producție agri-I 
*colă. Producția la griu obținută def 
/gospodăriile agricole colective din ‘ 
. regiunea Cluj, întrece anul acesta., 
■ cu 330 kg la hectar pe cea reali
zată de țăranii cu gospodărie indi-\ 
.. viduală, iar cea de porumb cu peste. 
' 500 kg. Surse importante de veni-1' 

furi au constituit de asemenea pen-/ 
. tru colectiviști creșterea animalelor, „ 

pomicultura și viticultura, cultura ” 
/plantelor tehnice. Prin dezvoltarea/ 
..ior multilaterală, numeroase gospo-" 

dării colective au realizat venituri
', bănești de peste un milion de lei.
/ ★

/ Gospodăriile agricole colective/ 
" din raionul Istria, regiunea Con-■■ 
/ stanța, au ridicat în acest an 163 
,, diferite construcții gospodărești ne- / 

cesare adăpostirii animalelor pro- ' 
' prietate obștească, utilajului agri-/ 
„col, produselor agricole etc. La. 
' toate construcțiile colectiviștii au 
/folosit în largă măsură materiale/ 
„ din resurse locale ca piatră, chir-., 
"pici, stuf, cărămidă și țiglă confec- " 

' fionate în atelierele gospodăriilor./ 
/ Colectiviștii din acest raion au rea1/ 
. lizat în acest fel, noile construcții' 
" într-un timp scurt și la un preț de 
/cost cu 40-50 Ia sută mai mic față 
„de prevederile planului.
i. ★'
" Colectiviștii din Păstrăveni, re-/ 
/ giunea Bacău, care au dezvoltat

sectorul zootehnic, au realizat/ 
anul acesta, în urma contractelor/ 

/încheiate cu statul pentru livrarea
de produse animaliere, un venit de / 
245.000 lei. Fondul de bază al gos- ,, 
podăriei a crescut la 2.880.000 lei.' 
A sporit de asemenea valoarea zi-/ 

/ lei-muncă.
„ Succese în creșterea veniturilor' 
1 au dobîndit și alte gospodării co-/ 
/ lective. Datorită acestui fapt, nu- . 
. mai în acest an, s-au ridicat peste 
"100 de noi adăposturi pentru ani- / 
/male, remize, magazii, silozuri etc. 
. în același timp, a crescut și bună

starea colectiviștilor. Peste 1000 de
/ familii de colectiviști și-au construit' 
-case noi; sute de alte familii și-au j 
"cumpărat aparate de radio, televi-' 
/ zoare, mobilă, mașini de cusut.

La sfîrșit de an în gospodăriile agricole colective

Grijă pentru întocmirea dării de seamă 
și a pianului de producție pe 1960

Nu departe de Leh'iu, în plin Bără
gan, se află satul Radu Vodă- Aici, 
în urmă cu nouă ani, a luat ființă 
gospodăria agricolă colectivă „Octom
brie Roșu" care cuprindea la început 
47 de familii. Muncind cu tragere de 
inimă și avînd sprijinul organelor de 
partid și de stat, colectiviștii au obți
nut an de an succese tot mai mari. 
Gospodăria colectivă a crescut cu pași 
repezi și ca avere și ca număr de fa
milii. fn prezent, ea numără 620 de 
familii. In afara colectivei mai sint 
doar vreo 10 familii.

Cu tot timpul secetos din acest an 
colectiviștii din Radu Vodă au obținut 
4.200 kg porumb la hectar, 2-500 kg 
orz etc. Grădina de legume, care se 
întinde pe o suprafață de 22 hectare, 
a adus colectiviștilor venituri însem
nate. Sectorul zootehnic cuprinde 1.320 
oi. 60 scroafe fătătoare. 70 vaci și un 
însemnat număr de tineret bovin. De
sigur că numărul de animale rapor
tat la suprafața de teren de care dis
pune gospodăria in prezent apare mic. 
Dacă se are însă in vedere că 405 fa
milii au intrat in gospodărie în acest 
an, atunci încărcătura la 100 de hec
tare este bună- In anul acesta colec
tiviștii au mai creat 3’Cbș'tee pentru 
pește.

Succesele obținute au făcut ca va
loarea unei zile-muncă să ajungă în 
anul acesta la peste 40 lei.

In acest an gospodăria a încasat 
pentru produsele contractate aproape 
un milion și jumătate de lei.

DAREA DE SEAMA —
BAZA DE DISCUȚI! RODNICE

Potrivit prevederilor statutului, Ia 
sfirșit de an în gospodăriile colective 
se face o analiză amănunțită a între

IN RAIONUL TELEAJEN

Trebuie intensificat stropitul 
de iarna la pomi

Toate gospodăriile agricole de stat 

la nivelul celor fruntașe
Una dintre cele mai importante lu

crări căreia oamenii muncii din raioa
nele cu bogat sector pomicol trebuie 
să-i acorde in prezent atenția necesară 
este stropitul de iarnă la pomi.

Cum s-au îndeplinit pînă în prezent 
sarcinile de stropire de iarnă a pomi
lor în raionul Teleajen — regiunea Plo- 
eșli, unul din importantele bazine po
micole ale acestei regiuni ?

La gospodăria agricolă de stat Mă
gurele s-au luat măsuri încă de la în
ceputul lunii octombrie, ca pomii din 
livezile ce ocupă aci, peste 830 de. ha 
să fie curățați de uscături, de ouă de 
omizi și de licheni,' lucrare ce trebuie 
făcută înainte de executarea stropitului 
de iarnă. Aceste lucțări de igienă cul
turală a pomilor, plus stropitul de iarnă 
cu ulei horticol au fost • efectuate la 
toate cele 5 secții. Concomitent s-a tre
cut și la săpatul-în jurul pomilor. ......

Cum anume s-a reușit a se obține la 
G.A.S. Măgurele rezultate atit de bune 
la stropitul de. iarnă al pomilor?-

— Atit la secția Văleni cit și la sec
ția Lipănești, unde sint livezile cele mai 
mari ale gospodăriei, mi-a spus tov. 
Alex. Ungureanu, directorul gospodăriei 
au fost verificate și reparate cu grijă 
pompele carosabile necesare executării 
stropirilor, s-au asigurat cantitățile de

CONTROLUL REPARAȚIEI

Mecanizatorii de Ia S.M.T. Mihăilești, raionul Mizil, au început din vreme 
reparațiile. Priviți în clișeu pe inginerul Stanciu Trandafir și mecanicul 

Cazacu Luca făcînd după rodaj controlul unui motor de tractor.

gii activității spre a se vedea felul în 
care s-a muncit și s-a realizat planul 
de producție și bugetul de venituri și 
cheltuieli. Tocmai la acestea lucrează 
acum colectiviștii din Radu Vodă. 
Consiliul de conducere al gospodăriei 
se preocupă să prezinte adunării ge
nerale a colectiviștilor o dare de sea
mă cit mai bine alcătuită în așa fel 
ca pe baza ei să poată fi analizată cit 
mai temeinic activitatea economică 
desfășurată de gospodărie pe anul 
care se încheie. In darea de seamă se 
va face o analiză amănunțită a fiecă
rei culturi și ramuri în parte : cît tre
buia să se producă la hectar și pe 
cap de animal, cîte zile-muncă preve
de planul să se cheltuiască și cite s-au 
cheltuit, ce venituri bănești au fost 
planificate și cît s-a realizat, cît a 
fost planificat să se repartizeze la 
ziua-muncă — bani și produse — și 
cît s-a repartizat, cum au fost înde
plinite contractele cu unitățile de stat 
și cooperatiste pentru vînzarea diferi
telor produse, cum au fost îndeplinite 
prevederile contractuale intre gospo
dărie și S.M.T., bugetul de venituri și 
cheltuieli. Consiliul de conducere se 
străduiește să prezinte această anali
ză în fața adunării generale pentru ca 
fiecare om să vadă limpede cum s-au 
obținut rezultatele bune, de ce anu
me la unele culturi sau ramuri de ac
tivitate rezultatele au fost slabe, cum 
au lucrat brigăzile, echipele, consiliul 
de conducere, etc. In adunare, colecti
viștii trebuie să-și spună părerea cu 
privire la activitatea desfășurată, să 
facă propuneri pentru a se lua cele 
mai bune hotărîrii în vederea întocmi
rii planului de producție pe anul 1960.

Faptul că membrii gospodăriei din 
Radu Vodă au dezbătut temeinic ac
tivitatea desfășurată pe anul 1958, Ie-a 

ulei horticol de care era nevoie — ca 
și mina de lucru. In plus, n-am așteptat 
neapărat zile continui frumoase, pentru 
executarea stropitului. Brigadierii noș
tri au verijicat permanent livezile. Ori 
de cite ori zăpada s-a topit de pe pomi, 
au trecut la lucru.

Și în unele comune din raionul Telea
jen s-a început lucrarea de stropire de 
iarnă a pomilor. De exemplu, în co
muna Gornelu-Cuib au fost stropiți 
1.029 de pomi, la Podenii Vechi 500, la 
Vîlcănești 300, la Bertea 200, la Slănic 
450 etc.

In general însă, rezultatele obținute 
pînă acum în raionul Teleajen, sint 
foarte slabe. Față de planul de 152.600 
de pomi cit trebuie stropiți în această 
perioadă, s-au stropit numai...-3.500 de 
pomi 1 . . .

Principala cauză a rărhînerii în urmă 
constă în lipsa de preocupare a ingi
nerilor de la secția ■ agricolă a raionului 
și ă celor 3 ingineri de la centrele de 
protecția plantelor din Bfilțești, Slănic 
și Rîncezi, față de această lucrare.

Intr-o serie de comune ca, Ogretin, 
Drajna de Sus, Drajna de Jos, Mă
gurele etc., cea mai măre parte a pom
pelor necesare executării stropitului de 
iarnă la pomi, au fost pînă de cu- 
rind defecte. Și în prezent, din circa 90 
de pompe cu care sînt înzestrate cele 3

Fotor C, DUMITRU :

dat posibilitatea să ia o serie de mă
suri pentru folosirea mai bună a mij
loacelor de producție și a forței de 
muncă, să obțină rezultate tot mai 
bune în activitatea lor. In acest an 
gospodăria colectivă a reușit, de pildă, 
să dubleze retribuția bănească, datori
tă faptului că a vîndut statului, prin 
contractări, mai multe produse decit 
anul trecut și datorită dezvoltării 
multilaterale a gospodăriei.

La întocmirea dării de seamă, con
ducerea gospodăriei colective este în
drumată și sprijinită de către specia
liștii agricoii de la comitetul executiv 
al sfatului popular raional și de la 
S.M.T.

PLAN REAL. POTRIVIT 
CONDIȚIILOR LOCALE, 

MIJLOACELOR Șl FORȚELOR 
DE MUNCA EXISTENTE

A doua lucrare importantă, care se 
întocmește acum în gospodăria colec
tivă este planul de producție și bu
getul de venituri și cheltuieli pe anul 
care vine. Trăgind toate învățăminte
le din experiența anilor trecuți și mai 
cu seamă din experiența anului 1959, 
membrii unităților agricole socialist- 
cooperatiste, trebuie să-și întocmea
scă asemenea planuri de producție 
care, punind în valoare toate resurse
le existente, să constituie un pas îna
inte in sporirea producției, in dezvol
tarea avuției obștești.

Pe lingă grija pentru sporirea pro
ducției la culturile de bază — griu 
și porumb — la întocmirea planului, 
colectiviștii din Radu Vodă acordă o

M. TEODORESCU 

(Continuare in pag. S-4)

centre de protecția plantelor, 20 sînt 
defecte, deși piesele de schimb nece
sare reparațiilor au fost asigurate. Ce 
așteaptă tov. ing. Popescu Gli. de la 
centrul din Băltești sau tov. ing. Geor
gescu Silvia de la centrul din Slănic ? 
Să treacă iarna și apoi să fie reparate 
pompele pentru stropit ?

In unele comune, nici organele agri
cole nu s-au preocupat de această pro
blemă, deși cunosc prea bine efectele 
bune ale stropitului de iarnă al pomi
lor.

In raionul Teleajen există condiții ca 
stropitul pomilor să fie executat pe 
scară largă. Pentru aceasta e nevoie 
însă ca inginerii și tehnicienii de la 
secția agricolă a raionului, și cei de 
la cele 3 centre de protecția plantelor 
și de la comune să ia măsurile cuve
nite. Ei au datoria să-i îndrume pe po- 
micullori să intensifice și plantarea po
milor, care de asemenop e rămasă în 
urmă (față de planul de 14.000 de 
pomi, pînă acum realizîndu-se abia 
5.511 bucăți).

AL. RAICUVOR DA MAI MULTĂ ATENȚIE CULTURII PORUMBULU1-SILOZ
Pînă zilele trecute, la gospodăria 

agricolă de stat Broștsni, regiunea 
Iași, producția de lapte planificată pe 
cap de vacă furajată a fost depășită 
cu- 100 de litri. S-au obținut astfel, în 
medie, cîte 2.500 de litri de lapte de la 
fiecare vacă. Rezultatele obținute de 
această gospodărie la producția de 
lapte se datoresc unei bune îngrijiri și 
hrăniri a animalelor. Din furaje cel 
ma? mult a fost folosit porumbul- 
siloz care a influențat mult creșterea 
producției de lapte. Pentru iarna tre
cută. gospodăria a avut asigurate cîte 
6 tone de porumb siloz, pentru fie
care vacă furajată. Datorită rezulta
telor bune obținute de gospodărie la 
producția de lapte, ca urmare a hră- 
nirii vacilor cu astfel de nutreț, pen
tru această iarnă au fost asigurate 
cîte 11 tone de porumb-siloz pentru 
fiecare vacă.

Dezbătînd zilele trecute documen
tele plenarei C C. »I P.M.R. din 3—5 
decembrie a.c., consiliul gospodăriei 
de stat Broșteni, s-a angajat ca în 
anul viitor să obțină o producție de 
lapte mult mai mare ca în acest en. 
In acest scop, prin planul de producție 
pe anul 1960, vor fi destinate culturii 
de porumb pentru siloz suprafețe mai 
marj decît în 1959-

jf
: CITIȚI |
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i „Pentru obținerea I 
| unor producții 
|cît mai sporite 
| de porumb boabe: 
iși porumb siloz" j

Consfătuirea de lucru : 
privind dezvoltarea : 

î culturii porumbului 
i în regiunea Constanța : 
i........................................

In laboratorul pentru controlul semințelor

Pentru a asigura o recoltă bogată în anul viitor, unitățile agricole din 
raionul Buzău au trimis din vreme probe de semințe la laboratorul raio
nal. In fotografie: ing. Gorcea Lucia împreună cu Teodoru Camelia și 

Turcanu Virginia analizează puritatea semințelor de floarea-soarelui.
Foto: D. CONSTANTINESCU

In ariii următori Congresului al 
Il-lea al P.M.R., gospodăriile agrico
le de stat s-au preocupat îndeaproa
pe de mărirea sectorului lor zooteh
nic. obținînd reale succese pe linia 
îndeplinirii acestei sarcini de răspun
dere trasată de partid. Astfel, față de 
anul 1956, numărul vacilor a crescut 
cu 79 la sută iar producția medie pe 
cap de vacă furajată cu 27 la sută. 
In aceeași vreme, au scăzut cu 16 la 
sută cheltuielile de întreținere pe 
cap de vacă furajată și cu 27 la sută 
prețul de cost al litrului de lapte.

Creșterea numărului de vaci și a 
producției pe cap de animal au per
mis gospodăriilor agricole de stat să 
sporească cu 144 la sută cantitatea 
de lapte livrată fondului centralizat. 
Astăzi 15 la sută din laptele care in
tră în acest fond provine din gospo
dăriile agricole de stat.

Deosebit de însemnat este faptul că 
tot mai multe gospodării agricole de 
stat din diferite regiuni ale țării ob
țin an de an, la prețuri de cost redu
se, producții mari de lapte pe cap de 
vacă furajată. între acestea -se numă
ră gospodăria de stat Grabăți, regiu
nea Timișoara, cu peste 4.450 de litri 
de lapte în medie, gospodăria de stat 
Peștera, regiunea Constanța, cu peste 
3.900 de litri de lapte și gospodăria 
de stat Dragalina, regiunea București, 
cu peste 3.000 de litri de lapte în me
die pe cap de vacă furajată. Prețul 
de cost al litrului de lapte în aceste 
gospodării a fost în ordine de un leu, 
0,92 lei și 1,10 lei. Alte gospodării, 
neenumerate aici, au obținut produc
ții și prețuri de cost mai bune decit 
cele date exemplu, Trebuie însă men
ționat, că vecine chiar cu aceste gos
podării fruntașe, există și unități 
care datorită unei slabe organizări a 
producției și unei îngrijiri necores- 
punzătoare a animalelor, obțin pro
ducții scăzute la prețuri de cost ridi
cate. Așa-i de exemplu, gospodăria 
de stat Clopodia, regiunea Timișoa
ra, care a produs litrul de lapte cu 
peste 6 lei preț de cost și gospodă
ria de stat Casimcea, regiunea Con
stanța. care a obținut litrul de lapte 
la pesie 3 lei.

Astăzii există întrunite toate condi
țiile necesare pentru ca asemenea de
ficiențe să fie grabnic îndepărtate, ca 
toate gospodăriile agricole de stat să 
ajungă la nivelul celor fruntașe. Gos
podăriile au nesecate rezerve inter
ne, încă nefolosite sau incomplet fo
losite, pentru ca. într-un scurt răs
timp, să urce producția med'ie de lap
te pe cap de vacă furajată la 
3.000—3.500 de litri, iar prețul de

Gospodăria are beneficii, trustul 
acordă... pierderi planificate

Noțiunea „pierderi planificate", 
frecventă cu ani în urmă în activita
tea gospodăriilor agricole de stat, a 
început să dispară. Tot mai rare sînt 
unitățile cărora li se planifică pierderi. 
Printre puținele unități planificate cu 
pierderi se află și gospodăria agri, 
colă de stat „Dunărea" din regiunea 
Galați. In 1959, gospodăria agricolă 
de stat „Dunărea" a fost planificată cu 
pierderi.

S-ar putea crede că gospodăriei i se 
planifică pierderi pentru că din ana
liza adîncă a situației unității, a pro
cesului de muncă și de producție din 
gospodărie a reieșit imposibilitatea 
obținerii de beneficii. Adevărul este cu 
totul altul. Gospodăria a realizat be
neficii încă din 1958, an cînd a fost 
planificată cu aproape 2 milioane de 
lei pierderi. Ce-i drept, beneficiul n-a 
fost deloc mare; doar 103.000 de Iei. 
El demonstrează însă că planificarea

Prof. univ. BUCUR ȘCHIOPU
Adjunct al ministrului Agriculturii 

Șeful Departamentului Gostat

cost să-l reducă la 0.70—0,80 lei per 
litru, îndeplinindu-se astfel, în între
gime, sarcina trasată de partid și gu
vern. Pentru aceasta este necesar ca 
toti lucrătorii gospodăriilor aaricole 
de stat și îndeosebi cei din sectorul 
zootehnic, să asigure extinderea lar
gă a metodelor științifice înaintate 
de furajare și înqrijire a vacilor : 
rațiile furajere trebuie calculate nu
mai în funcție de starea fiziologică 
și producția dată. De asemenea ele 
vor trebui să fie variate și consisten
te, accentul căzînd pe furajele de 
mare eficiență și mai cu seamă pe 
porumbul însilozat. Analizarea pos!-^ 
bilităților de extindere a stabulatiei 
libere și transformarea lor în rea'i'a- 
te, îngrijirea rațională a tineretului, 
combaterea prin toate mijloacele a 
sterilității, bolilor și epizotiilor, a 
mortalității, accidentărilor și reforme
lor nejustificate duc nemijlocit la 
producții sporite și preț de cost scă
zut.

Asigurarea unei baze furajere co
respunzătoare, cantitativ și calitativ, 
încetarea carențelor, fluctuațiilor și 
oscilațiilor în furajare, constituie o 
problemă centrală de rezolvarea că
reia depinde în foarte mare măsură 
asigurarea unor producții mari și 
ieftine de lapte. Gospodăriile, agrico
le de stat trebuie să acorde o grijă 
deosebită producerii de furaje sufi
ciente, de calitate și ieftiine, dînd 
mare atenție porumbului însilozat. 
în expunerea făcută la plenara C.C. 
al P.M.R., tovarășul Gheorghe Gheor
ghiu-Dej a subliniat că porumbul si
loz. recoltat în faza de coacere lap- 
te-ceară, dă posibilitatea să se rea
lizeze. pe hectarul de cultură, cea 
mai mare cantitate de unități nutri
tive. Ele revin totodată la cel mai 
redus preț de cost și constituie o în
semnată rezervă în creșterea produc
țiilor de lapte și scăderea prețului 
de cost. Hrănirea vacilor pe timpul 
iernii cu siloz asigură nu numai pro
ducții mari de lapte, dar și un ri
dicat procent de grăsimi. Pe temeiul 
sporirii producției medii la hectar, al 
extinderii culturilor duble și inter
calate, toate gospodăriile agricole de 
stat au posibilitatea să asigure 10 
tone de nutreț însilozat pentru fieca
re vacă și 4,5—5 tone pentru fiecare 

s-a făcut birocratic fără a ține seama 
de rezervele pe care le avea gospo
dăria. E clar că atunci cînd ti se 
planifică pierderi de ordinul milioa
nelor, iar tu poți să obții beneficii — 
și le obții chiar — rezervele interne 
sînt puse mai puțin în valoare decît 
în cazul primirii unui plan mobiliza
tor. De aceea, ar fj fost de așteptat 
ca măcar pentru anul 1959, Departa
mentul Gostat și Trustul regional Ga
lați să fi trecut gospodăria agricolă 
de stat „Dunărea" in rindul unități
lor rentabile. După cum am văzut, 
acest lucru n-a fost făcut. Și-i rău că 
nu s-a făcut. Nu încape îndoială că 
dacă gospodăria n-ar fi fost planifi
cată cu peste 600.000 de lej pierderi, 
ci cu benef.cii. ea ar fi obținut re
zultate mult mai bune decît cele ne 
care le are în. pr.ez.en.t. Pînă la 1 de
cembrie a.c. gospodăria agricolă de 
stat „Dunărea" a realizat un bene
ficiu de 320.000 lei. De peste trei ori 
mai mult decit în întreg anul 1958.

La recenta plenară a C.C. al P.M.R., 
tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej a 
spus că „unele departamente și direcții 
generale au tend nța de a menține 
indici scăzuți in folosirea unor utilaje 
și agregate, propun sărcinj de creș
tere a producției, care nu țin seama 
de continua modernizare și îmbunătă
țire a p.rocesulu>i de producție. de 
elanul constructiv și creșterea nivelu
lui tehnic al muncitorilor tehnicieni
lor și inginerilor".

Planificînd pierderi unei gospodării 
care arătase cu un an înainte că poate 
obține beneficii, tovarășii din conduce
rea Trustului regional Galați și din 
Direcția Planificării a Departamentu
lui Gostat au dovedit că suferă și ei 
de tendința de a menține indici scă- 
zuți, de a propune sarcini sub posibi
lități.

întocmirea planului pe . anul 1960 
trebuie să const tuie pentru acești to
varăși prilejul de a arăta că și-au în
sușit-pe deplip critica 'făcută, de par
tid. Termenul „pierderi planificate" 
nu are ce căuta în planul anual de 
stat al G.A.S. „Dunărea".

Muncitorii și inginerii care lu
crează în gospodării nu sînt de acord 
cu pierderile planificate. Cei de la 
gospodăria agricolă de stat „Dună
rea", de pildă, și-au manifestat de
zacordul înlăturîndu-le.

VIRGIL RIZESCU 

cap de tineret taurin. Organizarea 
rațională a bazei furajere trebuie să 
asigure — pe lingă nutrețuri multe 
Si de calitate — și un preț de cost 
cît mai scăzut. Pentru aceasta se cer 
înlăturate qrabnic deiiiciențele care 
au făcut ca, anul trecut, de exemplu, 
prețul de cost mediu al unei tone de 
furaj să fie mai mare decît cel plani, 
ficat cu 160 de .lei la porumb boabe, 
cu circa 70 de lei la siloz și cu SO de lei 
la fîn. Dacă ținem seama că cheltuie. 
Iile ce tin de costul furajelor repre
zintă peste 50 la sută dlin prețul de 
cost al laptelui, și că furajarea este 
un element principal în creșterea 
producției, ni Se reliefează cu priso
sință ce însemnătate are reducerea 
costurilor lor de producție. Lichida
rea tuturor fluctuațiilor și carențe
lor în stabilirea relațiilor va duce la 
înlăturarea oscilațiilor în product'a 
zilnică de lapte, contribuind astfel U 
realizarea unei producții medii anua
le mai ridicate. Vor fi înlăturate ast
fel situații ca cele de la gospodăria 
de stat Bordusani unde variația con
sumului zilnic de unități nutritive, 
de la 14 în luna februarie, la 4 in 
luna octombrie, a avut drept conse
cință si scăderea producției zilnice 
de lapte pe cap de vacă de la 6,2 li
tri la 2.8 litri.

Asiqurarea unei structuri cores
punzătoare a efectivelor, ameliorarea 
lor prin selecție continuă Si folosi
rea rațională a efectivelor matcă de 
reproducție în mod special planifica
rea rațională urmărirea atentă a 
montelor si fătărilor, au o deosebită 
însemnătate pentru realizarea spori
rii si ieftinirii producției de lapte. 
Unele unități nu tin seama de acest 
lucru, de prejudiciile pe care le a- 
duce nefolosirea rațională a efective
lor. Or, numai întîrzierea trecerii a 
circa 40 la sută din numărul juninci- 
lor la turma de bază, și deci, intrarea 
lor tirzie în producție a făcut ca 30 
de qospodării agricole de stat să piar
dă aproximativ 400.000 de litri de 
lapte și 175 de viței. De aceea, con
trolul periodic al gestatiei, lupta îm
potriva sterilității, stabilirea unui plan 
rațional de monte si fătări. contri
buie în mod hotărîtor la înlăturarea 
pierderii unui mare număr de zile și 
luni de lactatie, deci a unei mari can
tități de lapte și a unui număr mare 
de tineret taurin. Selecția efectivelor 
trebuie să constituie o acțiune per
manentă de zi cu zi, conform unui 
plan adecvat și strict urmărit. Ea se 
cere făcută pe baza materialului mat
că cel mai valoros. în felul, acesta, 
sînt mărite efectivele de tineret care 
intră anual în producție, se ridică 
calitatea lor.

îngrijirea rațională trebuie să cu
prindă nu numai lucrările zilnice, ce 
tind ia ridicarea producției prin apli
carea gimnasticii funcționale, ci ți 
combaterea epizootiilor, a accidente, 
lor și mortalității. îngrijirea zilnică 
poate contribui in mod hotărîtor la 
sporirea producției de lapte. Se apre
ciază că numai prin eliminarea febrei 
aftoase se va putea obține un spor 
anual de circa 2.000.000 1. de lapte.- 
Trecerea la stabulatia liberă va re
duce cheltuielile de întreținere pe 
cap de vacă furajată cu 12—16 la 
sută în medie, iar introducerea și ex
tinderea micii mecanizări — care, în 
momentul de față, constituie princip 
pala rezervă de reducere a consumu
rilor d-e muncă pe unitatea de produs 
— va asigura, la rîndu-i, o simțitoarț 
creștere a producției și micșorare M 
prețului de cost. Or, toate gospodă. 
riile agricole de stat au posibilitatea 
să treacă la organizarea taberelor da 
vară. a mecanizării deservirii cu hra
nă șj apă etc.

Partidul și guvernul au creat toata 
premisele ca gospodăriile agricole de 
stat să-și dezvolte continuu și rapid 
producția de lapte. Din cei peste 670 
de milioane de Iei alocați tn ultimii 
ani pentru investiții în sectorul zoo
tehnic, majoritatea s-a folosit pentru 
dezvoltarea creșterii taurinelor. S-ail 
putut astfel spori și îmbunătăți cali
tativ efectivele. Numărul cadrelor da 
zootehniști cu pregătire specială —< 
superioară și medie — a crescut da 
asemenea.

Analizînd activitatea G.A.S.-uri- 
lor, la consfătuirea pe tară a țărani
lor și lucrătorilor din sectorul socia
list al agriculturii, tovarășul Gheor< 
qhe Gheorghiu-Dej a arătat că exis
tă întrunite condițiile obiective pentru 
ca gospodăriile agricole de stat să-șl 
mărească aportul lor la aproviziona
rea oamenilor muncii cu lapte Și de
rivate, Rezultatele dobîndite pînă a- 
cum de către gospodăriile fruntașe 
subliniază acest lucru, evidențiind 
posibilitatea ca într-un scurt răstimp, 
cantitatea de lapte livrată fondului 
centralizat să se dubleze. Pentru a- 
ceasta este nevoie ca toti lucrătorii 
din qospodării să lupte pentru mobi, 
lizarea tuturor rezervelor interne dai 
mărire a producției și reducere a pre
țului de cost.



i In raionul Roșiori

Cîteva probleme ■ actuale 
ale învățământului agrozootehnic de masă
Fiindcă problema organizării și des

fășurării învățământului agrozootehnic 
de masă ne preocupă în cel mai înalt 
grad, am căutat să mă folosesc, zilele 
trecute, de prilejul pe care mi l-a 
oferit un scurt popas în orașul Roșiori 
de Vede pentru a discuta despre 
această complexă problemă cu tova
rășii din secția agricolă a raionului.

împrejurările au făcut să nu găsesc 
însă nici p.e șeful secției, nici pe in
ginerul Despina Ion care răspunde de 
problemele de propagandă, amîndoi 
fiind plecați pe teren. A trebuit să 
mă „mulțumesc" cu unele sumare re
latări ale planificatorului secției agri
cole tov. Dîma și mai ales cu cerceta
rea planului de școlarizare și a unei 
situații, destul de incompletă, a dina
micii acestei activități.

Dacă ne-am ghida după informa
rea făcută de către secție, organelor 
regionale ar reieși că planul de șco
larizare pe anul 1959/1960 a fost în
tocmit la 15 noiembrie a.c. iar .Ja 31 
noiembrie s-a ținut instructajul cu toți 
lectorii care au primit decizii de nu
mire pentru noul an de învățămînt 
agrozootehnic de masă. In cadru! a- 
cestei ședințe de instructaj au fost 
prezentate rapoarte de activitate de 
către doi tehnicieni, și un profesor de 
științele naturii, asupra felului cum 
au condus activitatea la diferite 
cercuri de studii in anul ce a trecut. 
Apoj a fost expusă in fața lectorilor 
o lecție model. Deci o consfătuire in
teresantă, instructivă. Am avea insă 
o nedumerire; de ce printre lectorii 
care au prezentat referate de activi
tate nu a figurat nici un inginer sau 
medic veterinar ? Oare aceștia nu au 
fost lectori, nu au condus cercuri de 
studii ? Oare ar fi fost lipsit de in
teres pentru lectorii cu mai puțină 
experiență și pregătire să asculte cu- 
vîntul unor cadre cu înaltă calificare?

Dar nedumeririle noastre nu se 
opresc aici. Cercetând situația desfă
șurată a activității diverselor forme 
de învățămînt care au fost organizate 
in acest an, am întâlnit, spre surprin. 
derea noastră, rubrica: cercuri agro
tehnice de lungă durată. Astfel la 
gospodăria colectivă din Dobrotești 
sânt organizate: un cerc agrotehnic 
de lungă durată (? 1) cu 25 de cursanți 
și paralel un cerc agrotehnic de 3 luni 
cu 30 de cursanți. Nu am reușit să 
aflăm ce anume trebuie să înțelegem 
p,rin „cerc agrotehnic de lungă du
rată", ce- anume probleme se discută 
aici si ce se face atunci la cercul a- 
grotehnic .de 3 luni, cine sint cursanții, 
pe ce criterii au fost selecționați pen
tru un cerc sau altul etc. Tovarășul 
planificator al secție; agricole, susține 
că ele sînt organizate pe temeiul in
strucțiunilor sfatului popular regio
nal și ale Ministerului Agriculturii. în 
realitate, în structura învățământului

Ascultătorii de Ia sate pot urmări I 
pe calea undelor lecțiile cursului! 
agrozootehnic organizat de Studioul ț 
regional de radio Cluj. în cadrulj 
cursului sț vor preda lecții despreț 
folosirea îngrășămintelor chimice, I 
insilozărlle și importanța lor iriga- * 
tul culturilor, pregătirea și îngriji- T 
rea răsadurilor, organizarea mim-1 
cii în gospodăriile agricole colec- J 
tive și întovărășirile agricole, cui-1 
tura griului, porumbului, sfeclei del 
zahăr și altele.

Lecțiile vor fi ținute de fruntașii î 
din unitățile agricole socialiste SÎ | 
specialiști de la Institutul agrono- f 
mic, Dr- Petru Groza” din Citii. I 
Cursurile agrozootehnice rrin radio ♦ 
se transmit săntăminal — m he'-ere f 
miercuri, ora 16, în Hm’-*' rom'nă î 
și vineri la ora 19 in limba ma- I 
ghiară. T

Emisiunile se fac [>e lungimile de 1 
undă de 261 și 3’0 metri. ♦

O noua b’bl’otecâ 
sădească

în comuna Pojorîta, regiunea Su
ceava, s-a deschis de curînd o nouă 
bibliotecă sătească. In primele z.le, ea 
a fost vizitată de peste 120 de Citi
tori. In prezent, in regiunea Suceava 
funcționează 71 de biblioteci săteșt , 
dispunând da aproape 300.000 volume.

îîîîîî* Sar 'ă șl umor **«•*«*« 

"mulțumirea 
STANCUJELOR

La S.M.T. Filiași, regiunea j 
Craiova, unele seceretători-le- j 
gători și combine retrase din J 
vară din teren, au fost găs/te I 
necurățate, cu griu încolțit în { 
ele...

Iarna a venit zburlită ■ 
Cu zăpadă și cu ploi. 
Ici, aproape de zăvoi, 
O combină părăsită 
Stă de-o vreme ruginită 
Scufundată, in noroi.
Mai alături, alte două 
Și vreo trei secerători. 
Croncăne un stol de ciori: j 
De-o cădea zăpada mare 
N-avem o ascunzătoare;
De pe-acum mă prind fiori... | 
— Nu vă faceți griji,

surate, j 
A zis una. Chiar acuș 
Ne-ncropim cîte-un culcuș, j 
Nu vedeți ce mai_ „palate" ? I 
Boabe-avem pe săturate 
Să ne umplem ... zece guși ! 1 
Să zburăm pin' la Boțilu') j 
Și Gorgan la atelier. 
Mulțumind pentru a lor ... j 

milă j 
Că nu ne-au lăsat in ger. i

AL. RAICU i

>) Mecanicul șef și șeful atelie- j 
ruluf de la S.M.T. Filiași. 

agrozootehnic nu a fost recomandată 
această formă de învățămînt.

Dar șirul nedumeririlor nu se în
cheie aici. Bunăoară, nu înțelegem 
de ce la multe cercuri agrotehnice or
ganizate în gospodării colective au 
fost cuprinși doar cite 20 de cursanți. 
Sarcinile ‘importente care stau in fața 
agriculturii noastre impun răspândirea 
în marea masă a țăranilor muncitori 
a metodelor înaintate de muncă, a 
realizărilor științe; agrîcoleț Ori dtfpă 
cîte am putut constata, in raionul 
Roșiori a fost cuprins un număr încă 
redus de colectiviști și țărani întovă
rășiți. De aceea credem că nu este 
prea tîrziu pentru a antrena la cercu
rile de studii, chiar dacă acestea 
și-au început activitatea, noi cursanți 
în special colectiviști și întovărășiți.

Un lucru care ne-a mirat și pe 
care-l socotim drept o serioasă negli
jență este faptul că la gospodăria 
colectivă din Beptori, gospodărie mi
lionară care dispune de tin sector zoo
tehnic dezvoltat, nu a fost organizat 
nici un cerc zootehnic. Cum a putut 
să se întimple acest lucru ?

Un alt fapt care ne atrage atenția, 
în mod deosebit este ținerea eviden
ței desfășurării activității cercurilor 
și ciclurilor de lecții. Planificatorul 
secției susține că această evidență ar 
trebuj să o țină inginerul Despina Ion. 
Nu cunoaștem care este părerea celui 
de-al doilea, dar credem că o ase
menea problemă importantă nu trebuie 
în nici un caz să devină obiectul unei 
dispute, tratată ca o chestiune mă
runtă, funcționărească.

Problema evidenței activității cercu
rilor mai are însă și un alt aspect: 
pe ziua de 15 decembrie după scripte, 
reieșea că au început lecțiile doar 
cercurile din gospodăriile colective din 
Bălăci, Drăgănești și Siliștea _Gu- 
mești ; și cele de pe lingă căminele 
culturale din Dobrotești, Socetu. Bă
lăci Și Bălțați. Se făcea insă afirma, 
ția că pînă la acea dată toate cercu
rile își începuseră activitatea numai 
că nefiind nici o ședință la raion, nu

Corespondenții voluntari 
espre cursurile agrozootehnice

® Iarna tr.ecută numeroși colectiviști și întovărășiți din raionul 
Huși au frecventat cursurile cercurilor agrozootehnice. In acest an, con
vinși de folosul practic al cursurilor agrozootehnice, numărul celor în
scriși la această formă de învățămînt a sporit.

In raion, au fost organizate și deschise pînă în prezent un număr 
de 92 cercuri agricole zootehnice și pomicole la care participanții sînt 
împărțiți pe grupe de învățămînt după ramura de producție în care lu
crează.

La aceste cursuri s-a. înscris un număr de 2.600 cursanți din rândul 
colectiviștilor și țăranilor întovărășiți.

• In gospodăria agricolă colec
tivă „Lampa lui I1ici“ din comuna 
Ovidiu, regiunea Constanța, func
ționează un curs agrotehnic și unul 
zootehnic cuprinzând 68 de cursanți. 
membri colectiviști

Pentru predarea în bune condi- 
țiuni a cursurilor, s-a confecționat 
o tablă și s-au cumpărat 25 dia- 
filme, care vor reveni în ajutorul 
înțelegerii cunoștințelor predate.

Tovarășul inginer-agronom Co- 
lumb Armand, lectorul cursurilor, 
și-a întocmit minuțios tematica 
acestor cursuri. Printre altele Ia 
cercul agrotehnic se vor preda lec
țiile : Irigarea culturilor de cimp ; 
larovizarea cartofilor ; Importanța 
și rolul îngrășămintelor în mări-

• în comuna Zimbru ca și în alte comune dip raionul Gurahonț 
și-au început activitatea cursurile agrozootehnice de masă. Dragostea 
însetată a. țăra-tji.tor' muncitori din comuna Zimbru față de această formă 
de invățăiiiîdt iT.a putut observa din* prima zi, cînd s-au înscris un nu
măr de 25 tovarăși, printre care și tov- Gheorghe Borlea, Moț Constantin. 
Gheorghe Martin și alții, care au arătat și altor tovarăși din comună 
foloasele pe care le aduce acest curs țăranilor muncitori.

Comuna Zimbru fiind o comună de munte s-a stabilit ca în planul 
de. predare a lecțiilor să se introducă și lecții cu caracter pomicol, de 
creșterea animalelor

Prima lecție predată a fost intitulată „Nutrețurile folosite în hrana 
animalelor, și producerea lor". Ea a fost ascultată cU mare atenție de 
către cursanți și totodată urmată de discuții.

ALEXANDRU HERLAU

• Zilele trecute la gospodăria 
agricolă de stat Giurgiu, s-au des
chis într-un cadru festiv cursurile 
profesionale de iarnă pentru me
canizatori. Cu acest prilej lectorul 
Encună Florian a predat prima lec
ție despre : „Sistemul de salarizare 
în G.A.S.“ la care au participat 
peste 25 de cursanți.

La G. A. S. Mavrodin

Munca culturală s-a îmbunătățit
Pînă nu de mult, la 

gospodăria agricola 
de stat Mavrodin, re
giunea București, ac- 
activitatea culturală 
era lăsată să mearga 
de la sine. Comitetul 
sindical, organizația 
U.T.M. cît și condu
cerea unității nu se 
îngrijeau de amena
jarea clubului și în
zestrarea lui cu o 
bibliotecă, unde sala- 
riații să poată găsi 
cârti tehnice și lite
rare. De asemenea, 
în cadrul gospodăriei 
nu era formată o 
echipă artistică. Pu
țină preocupare exi
stă și pentru învăță- 
mînt.ul profesional al 
muncitorilor- Lipsu
rile arătate mai sus 
au durat pînă toamna 
aceasta. Acum alta-i 
situația la gospodă
ria agricolă do stat 

Mavrodin. Ajutat și 
îndrumat de aproape 
de către organizația 
P.M.R. și personal de 
tov. Popescu organi
zatorul de partid al 
gospodăriei, comite
tul sindical a trecut 
1 a reorganizarea 
muncii culturale. S-a 
început, cu amenaja
rea clubului și do
tarea lui cu o biblio
tecă unde muncitorii 
pot găsi felurite cărți 
tehnice și literare. 
Clubul are acum 
jocuri de șah, pre- 
zum și un televizor, 
iar nu de mult s-a 
format o echipă ar
tistică' Invățămîntul 
profesional al mun
citorilor a intrat și 
el în preocuparea co
mitetului de între
prindere. Astfel, la 
începutul acestei luni

au putut ajunge comunicările lectori
lor.

în ceea ce ne privește credem că 
trebuie să se găsească un mijloc mai 
eficace, mai rapid, pentru obținerea 
comunicărilor lectorilor. Aceasta și 
pentru faptul că deschiderea multor 
cercuri și cicluri de conferințe nu a 
coincis cu o prezență mulțumitoare. 
Din contră, la prima lecție a cercului 
agrotehnic de la gospodăria colectivă 
din Ba’aci au participat doar 16 
cursanți din cei 20 înscriși. La gos
podăria colectivă din Drăgănești la 
prima lecție au participat 16 cursanți, 
iar la a doua doar 12 cursanți. La 
cercul agrotehnic de pe lingă căminul 
cultural din comuna Dobrotești au 
partcipat doar 15 cursanți din tei 40 
care s-au înscris; la cercul de pe 
lingă căminul cultural din Bălăci doar 
19 cursanți din 30 înscriși, iar la cel 
din Socetu doar jumătate din cursanți.

Un asemenea început de activitate 
nu este de loc promițător și fără să 
vrei îți pui întrebarea; în ce fel s-a 
muncit în raionul Roșiori, pentru or
ganizarea și deschiderea noului an de 
învățămînt agricol de masă dacă încă 
de la prima lecție nu s-a asigurat o 
mobilizare mulțumitoare, dacă in 
unități agricole socialiste importante 
nu s-au prevăzut toate formele de în
vățămînt cerute de producție ?

Activul secției agricole raionale, 
aflat pe teren într.o acțiune impor
tantă. trebuie să se ocupe cu aceeași 
atenție de remedierea acestor lipsuri, 
să sprijine cu competența lor lectorii 
mai puțin experimentați, să urmă
rească calitatea lecțiilor, să inițieze 
unele ap’icații practice, schimbul de 
experiență intre lectori. Și ma; ales 
trebuie să înțeleagă că învățământul 
agrozootehnic de masă este un mijloc 
eficace, convingător, pentru atrage
rea țăranilor muncitori pe făgașul a- 
griculturii socialiste. Iată dece și aces
tei activități trebuie să-i acorde cea 
mai mare atenție.

LUCIAN CURSARU

ALEXANDRU CIULEI 
corespondent

rea producției la hectar ; Cunoaște
rea principalilor dăunători vegetali 
și animal; și combaterea lor etc.

La cercul zootehnic se vor preda 
lecții ca : Prepararea, nutrețurilor ; 
Hrănirea și îngrijirea animalelor; 
Preînfîmpinarea și combaterea bo
lilor molipsitoare la animale cu 
respectarea regulilor zooigienice 
etc.

Colectiviștii din Ovidiu care 
s-au înscris la aceste cursuri s-au 
angajat să frecventeze cu regulari
tate și să și însușească cele pre
date, pentru ca aplicîndu-le în pro
ducție să obțină recolte sporite în 
producția vegetală si animală

G. TEODORESCU

La aceste cursuri se vor preda un 
număr de 19 lecții care vor fi în
soțite de diafilme. Aceste cursuri 
au început și la gospodăriile agri
cole de stat din Bănoasa, Arsache, 
Pietroșani cit și la S.M.T. Bă- 
neasa și Ocolul silvic din Giur
giu.

T. BARBALATA

s-au deschis două 
cercuri: al crescă
torilor de animale și 
al mecanizatorilor. 
La aceste cercuri 
muncitorii participă 
în număr mare.

De la activizarea 
muncii culturale în 
gospodăria agricolă 
de stat Mavrodin a 
trecut puțină vreme, 
dar roadele au și 
început să se vadă : 
în orele libere, clu
bul este frecventat 
de mulți salariați, ca
re vin aci să citească 
o carte, să joace șah 
sau să urmărească 
programul de la te
levizor. Mult interes 
depun muncitorii din 
echipa artistică pen
tru îmbogățirea re
pertoriului cu pie
se și cîntece noi.

V, R,

Clubul mecanizatorilor

In mijlocul unui parc se înalță, după cum se vede în fotografie, o clădire 
cu frumoase terase și numeroase incăperi. Este clubul mecanizatorilor de 
la S.M.T. Viziru din regiunea Galați. In orele libere cei aproape 200 de 
muncitori, tehnicieni, ingineri și funcționari vin aici să împrumute sau să 
citească o carte bună, din cele ctteva mii de volume cite are biblioteca, să 
joace șah,' să asculte muzică la radio, să vizioneze programul de televizi
une ori să urmărească in sala de spectacole o conferință sau programul 

dat de echipa artistică de agitație din comună.

A

In satul Avrămești 
acum o jumătate de veac

O intiinplare ne-a adus in fața ochi
lor o lucrare veche, colbăită și proba
bil de mult uitată. Se numește „Mo
nografia comunei rurale Avrămesci" 
(sat din fostul jude( Tutova). .4 fost 
întocmită in anul 1903 de către tnvăță- 
torul-dirigente Constantin Solomon și 
tipărită la Imprimeria statului. Avem 
deci de a face cu o lucrare cu caracter 
oficial. Dar să răsfoim puțin paginile 
ei subțiate și îngălbenite de vreme.

In 1903 satul Avrămești împlinea 
429 ani de la întemeierea sa prin liri
cul domnesc al lui Ștefan cel Mare. 
Avea un număr de 1433 de locuitori. 
Dintre aceștia 344 erau proprietari de 
pămint, dintre care patru mari pro
prietari alți cinci erau denumiți... 
proprietari mijlocii, iar restul mici pro
prietari, o rămășiță de vechi răzeși.

Micii proprietari folosesc cu toții 
plugul de lemn deși, după cum ne 
spune autorul, țăranii „privesc' bine ma
șinile agricole dar nu le pot procura 
fiind prea scumpe, deși cunosc și sim
țesc bine foloasele".

Deci așa-zișii mici proprietari nu pu
teau cumpăra măcar un. plug de fier. 
Din cele 422 case ale satului numai 7 
erau construite din zid, restul, erau con
struite din paiantă sau din „furci cu 
gard de nuiele, lipit gros, acoperite cu 
stuh“. Cind se prevedea in înțelegere 
ca zilierii să primească de la proprie
tar și mincarea primeau, de obicei o 
bucată de mămăligă cu un castravete 
murat, borș limpede, 10 grame de

După un
De curînd a avut loc într-un cadru 

festiv la Institutul de cercetări zoo
tehnice, sărbătorirea a 10 ani de mun
că fructuoasă a medicilor veterinari 
din promoția 1948. Pe lingă absolven
ții de acum 10 ani, ai facultății 
de medicină veterinară, la acest 
eveniment de seamă au luat parte nu
meroși specialiști din Institutele de 
cercetări ale Ministerului Agriculturii, 
profesori și absolvenți din seriile mai 
noi.

Printre cei care au luat cuvintul la 
această aniversare, au fost și tovarășii 
dr. Alfred Dumitrescu, V. Nemțeanu, 
Mihail Virgil, Gheorghe Dincă, pro
fesorii Ilie Bădescu, I. Vlăduțiu și 
alții.

Vorbind în numele promoției, tova. 
rășii dr. Alfred Dumitrescu și V. Nem- 
țeanu au subliniat pe larg activitatea 
multilaterală depusă de medicii vete
rinari din promoția 1948 în acest de
ceniu de democrație populară.

„Cu toate greutățile inerente înce
putului, avînd sprijinul permanent al 
organelor de partid și de stat, medicii 
veterinari din promoția noastră, a 
spus tov. dr. Al. Dumitrescu, au reu
șit să înregistreze in această scurtă 
perioadă de timp, rezultate dintre cele 
mai importante". Zecile de dispensare 
veterinare organizate în regiunile 
Iași, Bacău, Ploești și Cluj, indru-

Din activitatea comitetelor de întreprindere

Organizarea consfătuirilor de producție 
și popularizarea fruntașilor trebuie îmbunătățită
Să reduci prețul de cost al laptelui 

la 0,93 de lei per litru, al oului ia 44 
de bani, iar al kg de carne greutate 
vie la 6,32 lei este cît se poate de 
bine. Rezultatele enumerate aici apar
țin gospodăriei agricole de stat Șan- 
dra din raionul Sinnicolaul Mare. La 
obținerea lor au contribuit în primul 
rînd muncitorii-îngrijitori și mecani
zatorii care au pus la dispoziția sec
torului zootehnic furaje de calitate și 
ieftine. ■ Organizația de partid și con
siliul gospodăriei au știut să imprime 
muncitorilor o înaltă răspundere față 
de munca lor și să le stimuleze do
rința de întrecere.

La această acțiune a fost atras 
comitetul de întreprindere, iar rezul. 
țațele obținute se datoresc în parte și 
muncii sale. Comitetul de întreprindere 
a organizat lunar consfătuiri de pro
ducție, a popularizat fruntașii, s-a in
teresat de satisfacerea nevoitor ma
teriale ale muncitorilor. Toate aces
tea nu puteau să nu aibă influență 
pozitivă asupra desfășurării procesu
lui de producție.

Consider însă că activitatea comite
tului de întreprindere trebuie privită 
nu numai prin prisma a ceea ce a fă
cut, ci, mai ales, prin prisma a cee3 
ce trebuia și putea să facă. Spuneam 
la început că în gospodărie s-au or
ganizat consfătuiri lunare de produc
ție. Consfătuirile au fost ținute pe 
secții teritoriale în ultimele zile ale 
fiecărei luni. Ca material de discuție 
s-a folosit totdeauna situația econo- 
mico-financiară a secției. Nu-i rău că 

brinză sau peșțe împuțit, din care, cau
ză frigurile-i istovesc".

In satul Avrămești școala fusese în
ființată in anul 1845. Dar de la înfiin
țare și pînă in 1903 — deci timp de 58 
de ani — au terminat școala numai 
120 băieți și 12 fete (1).

Tristă realitate. Dar, ea nu era sin
gura.

După constatările oficiale în sat erau 
54 pelagroși, 11 bolnavi de sifilis etc. 
„Cauza — ■ arată autorul — e necură
țenia, munca obositoare, hrana rea, 
băuturile spirtoase"....

Satul n-are doctor, nu are moașă. Se 
spune insă că era alocată anual suma 
de .. 40 lei pentru procurarea de
medicamente la farmacia comunală. A- 
dică o sumă ca care abia puteai cum
păra cîteva doze de sare amară, chi
nină, ulei de ricin, picături pentru 
ochi, alifii pentru rîie și prafuri con
tra diareei. Și aceasta pentru un sat 
cu 1433 de suflete, cu numeroși pela
groși și sifilitici, cu 37 de alcoolici 
acuți și 25 de alcoolici moderați, cu 
zeci de copii rahitici și roși de ftizie.

Ce le păsa însă guvernanților îmbui
bați, îmbogățiți din truda muncitorilor 
și. țăranilor, de suferinzii din Avră
mești, de faptul că nu aveau doctor și 
nici medicamente, că femeile nășteau 
fără moașă, că la circiumă negustorul 
hrăpăreț vindea rachiu făcut din ..vi
triol și piper roșu ori negru"?

Așa a fost altădată în satele țării 
noastre. E bine să ne amintim.

S. ALBU

deceniu
marea și sprijinirea a peste 100 de 
gospodării agricole colective, și a 
gospodăriilor de stat din raza lor de 
activitate in ceea ce privește organi. 
zarea fermelor zootehnice și preveni
rea și combaterea bolilor la animale 
sînt numai cîteva aspecte ale muncii 
rodnice depuse de medicii veterinari 
din teren. Un aport însemnat au a- 
dus în acest deceniu și medicii vete
rinari care lucrează in Institutele de 
cercetări și de învățămînt Și labora
toare. O realizare de preț a medicilor 
veterinari care lucrează în cadrul In
stitutelor de patologie și igienă ani
mală și Pasteur, este aplicarea cu suc
ces pentru prima dată în țara noastră 
a unor noi produse biologice în do
meniul profilaxiei bolilor contagioase. 
Prepararea vaccinului contra febrei 
aftpase, vaccinul contra boaiei lui 
Aujesky, vaccinul antibrucelic, antia- 
galactic, vaccinul antipestos aviar H 
și Bi, sînt numai cîteva din produse
le biologice preparate de aceștia.

Exemplul în muncă al medicilor ve
terinari din promoția 1948, constituie 
o pildă vie pentru promoțiile de me
dici mai tineri, care alături de ceilalți 
specialiști din agricultură sînt che
mați să sporească eforturile lor comu
ne pentru continua dezvoltare a șep- 
telului și creșterea rapidă a producți
ei animale.

T. B.

s-a procedat astfel. Situația economi- 
co-financiară evidențiază, între altele, 
și deficiențele din cursul unei luni. 
Cauzele lor trebuie găsite și înlătu
rate, lucru ce se poate face foarte bine 
cu ajutorul consfătuirilor de producție, 

Ocupîndu-se însă numai de analiza 
situației economico-financiare, comi
tetul de întreprindere a uniformizat 
consfătuirile. La gospodăria agricolă 
de stat Șandrâ s-au ținut cu totul ac
cidental consfătuiri pe profesii. Au 
lipsit, de asemenea, consfătuirile în 
legătură cu aplicarea unor metode noi 
de muncă. Cît privește consfătuirile în 
care fruntașii să-și expună experiența 
lor, tovarășul Bieber Matei, președin
tele comitetului de întreprindere, nu-și 
amintește să se fi ținut vreuna. De ce 
nu s-au ținut astfel de consfătuiri e 
greu de explicat din moment ce în
suși tovarășul Bieber aprecia, cu luni 
în urmă, că dacă toți mulgătorii ar 
lucra ca Negruț Isaia, beneficiile ob
ținute la producția de lapte ar crește 
cu circa 100.000 de lei.

In consfătuirile de producție s-au 
luat angajamente valoroase care ți
neau de mai buna folosire a capacită
ților de producție, de reducerea con
sumurilor specifice. Astfel, unul din 
îngrijitorii de porci s-a angajat să 
scurteze perioada de îngrășare a por
cilor cu o lună de zile și să reducă la 
3,5 u.n. consumul de furaje pentru un 
kg de spor creștere în greutate. S-au 
înfăptuit aceste angajamente? Tova
rășul Bieber presupune că s-au înfăp
tuit. Precis însă nu știe fiindcă mem-

PENTRU

Deputății analizează cum s-au îndeplinit 
planurile de contractări de produse 

vegetale și animale
De curând. ceî 35 de depufați din 
comuna Pișcolț și satele respective 
(Scărișoara și Resigher) s-au întrunit 
în cea de a 21-a sesiune din acest an 
pentru a analiza cum au fost îndepli
nite planurile de contractare cu statul 
și livrare, a produselor vegetale și a 
animalelor.

Din dările de seamă prezentate de 
către deputatul Variu Alex. președin
tele cooperativei, a reieșit că în c« 
privește livrarea griului contractat 
s-au obținut rezultate bune. întreaga 
cantitate de 354.000 kg grîu contrac
tată, cu statul a fost predată la baza 
de recepție. Din cele 192.000 kg po
rumb contractat s-au predat peste 86 
Ia sută. De asemenea, la floarea-soare- 
lui s-au contractat 122.000 kg, livrările 
realiz-îndu-se în procent de a-proape 
100%. In sfârșit, cantitatea de cartofi 
contractată s-a livrat în procent de 
aproape 100%. In comuna Pișcolț in 
acest an au fost contractate și nu
meroase vite mari. Astfel, gospodăria 
agricolă colectivă Pișcolț a contractat 
cu statul 8 boi, 90 oi, 100 porci și un 
vițel iar țăranii muncitori din comună 
19 boi, 16 vaci, 190 oi, 59 porci și 156 
viței care s-au predat și urmează încă 
a se preda la termene diferite.

Darea de seamă a scos în evidență 
faptul că în general însă livrările de 
porumb și de animale contractate nu 
sînt satisfăcătoare. Vinovați de rămî- 
nerile în urmă constatate sînt în primul 
rând achizitorii locali Mizsei Ioșif din 
Resighea, Ion Culda din Scărișoara 
și Gh. Sulvășan din Pișcolț. care au

Au suplimentat cantitatea de porumb contractată
Convingîndu-se pe deplin de avan

tajele pe care le au încheind contract" 
de vânzare cu statul pentru cereale și 
alte produse agricole, membrii a nu
meroase gospodării agricole colective 
din regiunea Oradea au hotărât să su
plimenteze cantitățile de porumb con
tractate cu unitățile cooperativei de 
consum.

De exemplu, gospodăria agricolă 
colectivă „Drapelul Roșu" din comuna

Succese în preluarea porumbului contractat
Ca rezultat al măsurilor luate și a 

eforturilor depuse de lucrători; din 
sectorul de achiziții al cooperației de 
consum, în raionul Ploești s-au obți
nut rezultate bune în preluarea porum
bului și a florii-soarelui contractate 
de către unitățile agricole cooperatiste 
și de producători, individual.

Pînă lă începutul lunii decembrie, 
s.au preluat aproape fn întregime can;

Planul de preluare a fost îndeplinit
Conducerea cooperativei de consum 

din comuna Găiceanca. raionul Adjnd, 
ji luat din timp măsurile necesare 
pentru preluarea porumbului pentru 
care au fost încheiaie contracte cu uni
tățile cooperatiste și cu producătorii. 
Membrii consiliului de conducere al 
cooperativei, membrii consiliilor sălești 
din cele zece sate pe care această 

brii comitetului de întreprindere nu 
urmăresc îndeplinirea angajamentelor. 
Cu atit mai mult nu poate f; deci 
vorba de ajutorul pe care ei au dato
ria să-1 acorde muncitorilor pentru 
îndeplinirea angajamentelor luate.

Comitetuil de întreprindere are lip
suri și-n popularizarea fruntașilor. In 
fața sediulu; gospodăriei există o con
strucție din zid cu mai multe fețe. 
Una din fețe folosește drept gazetă 
de perete. Ceielaha sînt ocupate de fo
tografii. Unele care înfățișează pe 
fruntași în procesul muncii, sînt înso
țite de scurte explicații. Altele pre
zintă chipuri de fruntași. Acestea nu 
au explicații. Cine-i străin de gospodă
rie nu poate afla nici cum se numesc 
oamenii din fotografii. Lipsește deci 
pînă și numele oamenilor pe care-l 
reprezintă ele. Astfel, folosit, panoul 
fruntașilor a devenit un simplu ele
ment decorativ.

Popularizarea fruntașilor trebuie să 
fie concretă, cuprinzînd între altele 
metodele lor de muncă, felul cum își 
îndeplinesc sarcinile de plan și pro
priile angajamente, felul cum ajută 
pe cei rămași în urmă- Apoi popu
larizarea nu trebuie făcută numai la 
panoul cu fotografii ci și prin alte 
mijloace.

Lărgind tematica consfătuirilor de 
producție și îmbunătățind munca de 
popularizare a fruntașilor, comitelui 
de întreprindere își va spori substan
țial aportul la îndeplinirea multelor 
sarcini pe care le are gospodăria a- 
gricolă de stat. 

contracte fictive cu unii producători 
cum sînt: I.udovica Varga din Resi
ghea, Donuț Vasile. Pașca Vasile șî 
alții.

De asemenea trebuie subliniat că 
dacă în îndeplinirea planurilor de pre
luări unii deputați cum sînt Cearnău 
[rina. Andrei Sulak, Teodor Lazea, 
Moca Emil, Variu Alex., Borbely Gh. 
au muncit sârguincios, alții ca Alex. 
Kiss, Ana Pop. Gh.-Varga, Andrei 
Zaifi, Ileana Nagy, Emilia Zvinca au 
dovedit o totală delăsare.

In cadrul discuțiilor purtate, tov. 
Gh.. Borbely. președintele gospodăriei 
colective Pișcolț a arătat că unitatea 
socialistă pe care o conduce nu numai 
că a realizat planul de contractări dar 
l-a și depășit la unele produse ca de 
exemplu la porumb cu 5.000_ kg. De 
asemenea, în vreme ce țăranii munci-* 
tori din întreaga comună au contrac
tat 59 porci, gospodăria colectivă a 
contractat 100 porci.

Tov. Alex. Goes secretarul comite
tului comunal de partid a arătat că 
este necesar ca deputății care sînt în 
restanță cu predarea produselor con
tractate să-și îndeplinească obligațiile 
neîntîrziat.

In încheierea sesiunii deputaților 
sfatului popular s-a întocmit un plan 
concret de măsuri pentru îmbunătă
țirea munci; de njasă în vederea atra
gerii unui număr cît mai mare de oa
meni ai muncii în treburile obștești.

G. BOBOC 
corespondent

Salonta, care anul acesta a obținut 
4 200 kg porumb boabe la hectar, a 
hotărât să vî.ndă statului încă 8 va
goane și jumătate de porumb, în afară 
de cantitățile contractate inițial și pre
date la baza de recepție. Tot astfel, 
gospodăria colectivă din Batăr a su
plimentat cu peste 42 de tone de po< 
rumb cantitățile pe care le-a contract 
tai la începutul anului.

titățile contractate de floarea-soarelui. 
Porumbul predat la bazele de recep
ție reprezintă peste 90 la sută din can
titatea pentru care au fost încheiate 
contracte de vînzare cu statul.

Multe cooperative din acest raion, 
cum sînt cele din Mănești, Paulești, 
Poenari ori Apostoli au preluat inte
gral floarea-soarelui și porumbul con-* 
tractat 

cooperativă le deservește, precum și 
activele de sprijin pe circumscripții, 
au desfășurat o temeinică muncă în 
vederea bunei organizări a livrării 
cantităților de porumb contractate. Ca 
urmare a acestei munci, s-a reușit ca 
cele 72 de tone de porumb contractat 
de cooperativa din Găiceanca să fie 
preluate în întregime.

Ne aflăm cu aparatul fotografic 
în casa colectivistului Gheorghe 
Boteanu din satul Plopșoru, comu
na Daia, regiunea București. După 
cum se vede colectivistul are oas
peți cu care discută bucuros.

Anunț
Abonați-vă la revista „APICULTU

RA", revistă lunară de știință și prac
tică agricolă — ornau al Ministerului 
Agriculturii și al Asociației Crescăto
rilor de Albine din R.P.R

Abonamentul costă lei 30 anual pen
tru 12 numere și se poate face ia fi
lialele A.C A. din R.P.R. sau oficiile 
poștale locale.

ABONAȚI-VĂ PE ANUL 1960 
LA REVISTA

„Finanțe și Credit"
organ de studii, îndrumare și schimb 
de experiență al Ministerului Finan
țelor și Băncii de Stat.

începînd cu anul 1960, revista va cu
prinde și un supliment legislativ în 
care se vor publica acte normative și 
dispoziții privind finanțele și creditul.

Costul unui abonament anual la re
vistă - inclusiv suplimentul legisla
tiv -- este de 90 lei pentru intreprin- 
deri și instituții și de 60 lei pentru sa- 
lariați, elevi și studenți. Se pot face și 
abonamente semestriale sau trimestria
le Costul suplimentului legislativ este 
2.50 lei exemplarul.

Plata abonamentelor se face prin 
E.S.I.P.-București, str. Brezoianu nr. 
23—25, cont virament 039.014/01 Ban
ca de Stat — Filiala Gh. Gheorgliur 
Dej.



DE LA BINE,
SPUE MA.I BINE!

j ii Consfătuirea de lucru privind dezvoltarea

T
regiunea Constanța

Mari transformări au avui și au 
loc și in satul Baia din raionul Făl
ticeni, ca in toate satele de pe cu
prinsul patriei noastre. Nu de mult 
am fost în acest sat și-am văzut 
copiii alergind veseli și invățind la 
școală, la „curtea" unde altădată, 
mulți dintre colectiviștii de uzi aș
teptau ceasuri întregi o socoteală 
strîmbă, care-i scotea mai întotdea
una datori.

Prin munca harnicilor săteni din 
Baia s-a înălțat un cămin cultural 
de toată frumusețea. Acum, seara, 
băieșit merg și ei la film și iau cu
noștință despre multe din comorile 
cinematografiei sovietice, romine 
sau ale altor țări. Au luat ființă, de 
asemenea, bibliotecă, dispensar, casă 
de nașteri Neștiința de carte a fost 
alungată și din satul Baia, ca și 
din toate satele țării. Acum, in ulti
mii timp, au fost asanate terenu

rile mlăștinoase dinspre Arini. Iată 
numai cîteva din realizările impor
tante cu care se poate minări orice 
țăran muncitor din Baia1

Răspunzlnd chemării partidului șl 
dind urmare exemplului comuniști
lor din sat. mai multe familii de 
țărani muncitori și-au pus la un 
loc păminturile și uneltele mari, 
formind gospodăria agricolă colec
tivă „1 Mai". Prin întemeierea co
lectivei, țăranii din saț au pus 
temeliile unui nou fel de viață. Prin 
înființarea colectivei, țăranii munci
tori din satul Baia au dat viață și 
aici, pe Valea Moldovei, visului de 
veacuri a omenirii muncitoare: so
cietatea lipsită de exploatare.

Începutul a fost greu. Erau oa
meni puțini. uneltele erau și ele 
încă insuficiente. Experiența gospo
dăriei mari încă nu o aveau. In 
plus, nici chiaburii nu dormeau. 
Cite vorbe și cite calomnii au răs- 
pindit!

Dar greutățile au fost învinse. 
Colectiva s-a mărit și se mărește 
mereu. Azi are de vreo șapte ori mai 
mulți membri decît în urmă cu pa
tru ani. Și mereu noi cereri de în
scriere sînt aduse pentru a fi dis

cutate și aprobate. Recoltele mart, 
munca bine organizată, planurile 
frumoase de viitor, toate acestea 
atrag pe țăranii muncitori către co
lectivă Acum, după ce vor fi secate 
mlaștinile dinspre Arini și aceste 
pămînturi bogate vor fi redate agri
culturii, alte mii de tone de gria 
și porumb se vor aduna în hamba
rele colectivei. Fără colectivă, ase
menea importante lucrări de- îmbu
nătățiri funciare desigur nu s-ar fi 
putut face.

Intr-un an. in doi, poate în trei, 
întreg satul, sau in orice caz cea 
mai mare parte a lui va fi colectivi
zată, așa cum este azi cooperativi- 
zată. Atunci și gospodăria se va 
dezvolta. Creșterea oilor, a vacilor, 
a porcilor, a păsărilor vor putea să 
se dezvolte, creirtd bogăția colecti
vei șt belșugul in casele colecti
viștilor. Clima, solul, toate permit 
ca aceste îndeletniciri să fie dez
voltate după normele științei, pen
tru a aduce venituri cit mai mari. 
Dar, așa cum e întocmită azi, cum 
sînt așezate azi grajdurile și coci
nile și cotețele gospodăriei, îngreu
nează o bună îngrijire. Și apoi, nici 
igiena, nici estetica nu recomandă 
asemenea clădiri în mijlocul satu
lui. La cele mai multe gospodării 
colective, ele au fost ridicate la 
marginea satului, după un plan bine 
chibzuit, unde se poate depozita și 
nutrețul, atit cel uscat cit și cel 
verde, unde se pot face platforme

pentru gunoi și unde avutul colec
tivei poate fi și mai bine suprave
gheat.

Parcul în care se află acum gos
podăria ar putea folosi mai Pine 
refăcînd cele trei iazuri, care odi
nioară erau numai loc de desfătare 
pentru boieri. Șanțul care străbate 
satul pînă la apa Moldovei poate fi 
refăcut cu ușurință. Și în undele 
reci ale riului de munte, pot crește 
păstrăvii cei gustoși, din vinzarea 
cărora colectiviștii ar realiza ciști- 
guri frumoase, cu eforturi puține și 
cu cheltuieli mici. Ce minunat ar fi 
ca sub brazii uriași, sub stejarii 
rotați, pe malul lacurilor însuflețite, 
să se joace copiii colectiviștilor, în 
loc să fie înghesuiți intr-o casă 
veche, nesănătoasă, neaspectoasă. 
Socialismul înseamnă nu numai 
belșug de bucate, ci și o viață mai 
frumoasă din toate punctele de ve
dere. La aceste cerințe ale vieții noi 
trebuie să se gîndească și colecti
viștii. Și în serile acestea lungi de 
iarnă, cind se întilnesc în sala încă
pătoare de la sediul gospodăriei co
lective sau la sfat,- cind analizează 
planurile de viitor ale colectivei sau 
treburile comunei, ei pot găsi nime
rit să discute și aceste probleme, 
luind totodată măsuri de organi
zare mai bună a vieții lor, spre a 
face noi pași de la bine, spre mai 
bine.

V. GAFIȚA

VWII?\\II0WI
ÎN GOSPODĂRIILE
COLECTIVE

Au oLținut venituri mari

Membrii gospodăriei agricole colec
tive din comunele Frățești. Ghizdaru 
și Plopsoru din raionul Giurgiu, au În
cheiat în acest an contracte cu ..Agro. 
sem" Giurgiu pentru a produce însem
nate cantități de semințe de legume și 
diferite plante de nutret-

Aplicînd c-u grijă regulile agroteh
nice aceste unități au obținut o serie 
de frumoase rezultate.

Astfel, .membrii gospodăriei agricole 
colective „7 Noiembrie" din comuna 
Ghizdaru, au predat de curînd „Agro- 
semului" Giurgiu 24.699 kg arpagic. 
430 kg sămîntă de lucernă și 3.120 kg 
sămînță de Sudan, pentnu care au în
casat suma de 123.41.6 lei. Și gospodă
ria agricolă colectivă Viață Nouă" 
din comuna Frățești, predîhd pe bază 
de contract cantitatea de. 1.9.500 kg ar
pagic, 590 kg' sămîntă de ceapă și 
1-570 kg sămîntă de lucernă. pentru 
care a încasat 146.003 lei. însemnate 
venituri de pe urma acestor contrac
tări cu „Agrosemul" Giurgiu au obți
nut și membrii gospodăriei agricole 
colective ,,Elena Pavel" din satul Plop- 
șorul care a încasat de pe urma arpa
gicului și fasolii albe suma de 70.539 
lei.

BARBALATA TRAIAN 
corespondent

La sfîrșit de an 
în gospodăriile 

agricole colective
(Urmare din pag, l-a)

deosebită atenție dezvoltării celor 
mai rentabile ramuri de producție și 
îndeosebi a acelor ramuri care aduc 
mari venituri bănești și pentru care 
sînt create condițiile necesare dezvol- 
*ării lor. De aceea, în anul viitor nu
mărul animalelor din gospodărie se 
va tripla.

La elaborarea planului de producție, 
colectiviștii caută să îmbine în mod 
armonios interesele și nevoile mem
brilor cu interesele generale ale statu
lui, să folosească rațional fiecare mij
loc de producție, construcțiile de care 
dispune gospodăria lor, precum și 
sprijinul pe care 11 primesc din partea 
S.M T.-ului.

In ce privește construcțiile, în anul 
viitor colectiviștii vor folosi și mai 
mult resursele locale. Ei au de-acum 
oarecare experiență în această privin
ță. Pentru a realiza economii, colec
tiviștii au folosit, de pildă, la con
strucții lemnul de salcîm care este 
foarte bun și se găsește prin partea 
locului in cantități îndestulătoare. De 
mare folos pentru grăbirea construc
țiilor și ieftinirea lor a fost propune
rea organizației de partid de a se 
crea în cadrul gospodăriei o brigadă 
de construcții, formată din meșteri co
lectiviști. Brigăzii i s-au alăturat 
mulți colectiviști și mai ales tinere
tul din gospodărie, care a lucrat vo
luntar la diferite lucrări de construc
ții. E bine că mțmbrii gospodăriei 
n-au mers pe linia ridicării de graj
duri frumoase la înfățișare, dar scum
pe — sanatorii, cum li se spune în 
expunerea tovarășului Gh Gheorghiu- 
Dej, făcută la plenara C.C. al P.M.R. 
din 3-5 decembrie a.c., ci au economi
sit banii, făclnd construcții modeste, 
dar trainice. Cu fondurile economisite 
ei pot să-și cumpere mai multe ani
male de producție.

Călăuzindu-se de hotărîrile plena
rei lărgite a C.C. al P.M R. din 3-5 
decembrie a.c., colectiviștii din Radu 
Vodă și-au prevăzut pentru anul vii
tor construcții ieftine și trainice. In 
felul acesta, ei vor să realizeze eco
nomii și mai mari ca pînă acum, iar 
sumele economisite să le folosească 
îndeosebi pentru procurarea de vaci 
de lapte,

Se încheie un an de muncă. 
Din toate colturile tării poștașul 
cu tolba mereu plină, ne aduce noi 
și noi vești despre succesele obți
nute de oamenii muncii din fabrici, 
de pe ogoare. Nenumărate vești 
bune primim în aceste zile din gos
podăriile agricole colective. Acolo 
este sărbătoare : se împart venitu
rile. Corespondenții noștri nu mai 
prididesc relatindu-ne atitea și 
atitea lapte noi, interesante, care 
îți umplu inima de bucurie. Sînt 
bucuriile lor, ale noastre, ale tutu
ror celor care fac parte din marea 
noastră familie.

,,A fost mare sărbătoare în co
lectivă" ne scrie tov. IOSIF IAM- 
BOR, din Cenad, raionul Sinnico- 
laul Mare, în scrisoarea prin care 
ne relatează despre împărțirea ve
niturilor în gospodărie. „Colecti
viștii din Cenad — se arată mai 
departe în scrisoare — au obținut 
în acest an recolte cum n-au mai 
fost prin partea locului: 327 va
goane griu, 28 vagoane sămînță de 
floarea-soarelui, 567 vagoane po
rumb, 1.200 vagoane sfeclă și alte 
zeci și sute de produse. Venitul rea
lizat în acest an se ridică la 11 
milioane lei”. Este aceasta o în- 
tîmplare ? Oare harnicii colectiviști 
din Cenad n-au muncit și pînă 
acum pămîntul cu hărnicie? Tov. 
Iambor scrie: „Ei au obținut aceste 
succese muncind în comun pămîn
tul, cu tractoarele și aplicînd me
todele agrotehnice înaintate".

Da — munca în comun, trac
toare, mașini, agrotehnică. Unde se 
pomenea așa ceva pînă acum cîțiva 
ani în satele patriei noastre ?

Pentru zilele-muncă făcute îm
preună cu cei 3 membri ai familiei 
— Balint Ștefan a primit 10.972 Iei. 
169 kg zahăr, 42 kg vin, 5064 kg 
porumb, 3.376 kg grîu etc Sînt co
lectiviști ca Horoi Nicolae, Gemes 
Ion și alții, care au primit și, mai 
mulți bani și bucate. Nu putem să 
nu cităm și cuvintele de încheiere 
ale scrisorii : „In aceste zile, po
durile colectiviștilor se umplu cu 
bucate și inimile de fericire".

Acesta este rostul vremurilor 
noastre, ca fericirea să pătrundă și 
în inimile celor pe care ciocoii i-au

deexploatat sîngeros atîta amar 
vreme.

Tovarășul T. TIRNAVOI ne face 
o paralelă între un colectivist și un 
individual. Este vorba de colecti
vistul Pascu Nicolae din Homorod, 
raionul Rupea și individualul Da
vid Ion din comuna Ungra. N. 
Pascu și I. David se cunosc de 
mulți ani. sînt buni prieteni. David 
are 5 ha de pămînt, adică tot .atit 
cît a avut Pascu cînd a intrat în 
gospodărie. Pămîtul este la fel de 
fertil, clima de asemenea. Cîte 3 
persoane capabile de muncă sînt 
în ambele familii. Și în hărnicie 
se aseamănă cei doi prieteni. După 
un an de muncă însă încep deose
birile. Și încă foarte mari. N. Pascu 
a primit 5.872 kg cereale diferite,
I. 100 kg cartofi, 3.927 kg furaje, 
numeroase alte produse, precum și
II. 000 lei. I. David a realizat abia 
2.222 kg cereale, 3.200 kg furaje, 
300 kg cartofi, legume și cîteva 
sute de lei din vînzarea produselor 
contractate cu statut.

Să vedem și un alt exemplu pe 
care ni-1 relatează tov, C. BERES- 
Cll din Smeeni-Buzău. După ce ne 
vorbește despre împărțirea produ
selor în gospodărie și despre cît au 
obținut colectiviștii S. Radu, A. 
Manta, D. Andrei, Gh. V. Radu, 
arată cît a obținut un colectivist 
și un individual. Colectivistul Gh. 
V. Radu a primit 1.385 kg grîu, 
12.451 kg porumb, 1.037 kg orz, 69 
kg fasole, 56 kg brînză, 28 kg za
hăr, etc. și 13.000 lei. Țăranul in
dividual Radu Mihai cu tot atîtea 
brațe de muncă și teren cît avusese 
Gh. V. Radu la intrare în colectivă, 
n-a realizat în acest an nici pe sfert 
din veniturile colectivistului.

Din scrisoarea tov. V. TRIF din 
gospodăria colectivă dm Căpuș- 
Fanate—raionul Luduș —am des
prins un fapt care nu poate să nu te 
bucure. „Față de anul trecut, ne 
scrie tov. Trif, valoarea zilei-mun- 
că a crescut cu 13 lei"

... Acestea sînt numai cîteva din 
veștile pe care ni le-a adus poș
tașul într-o singură zi.

FLORICA PLOPEANU

LA S.M.T. INOTEȘTI

Se lucrează după metoda 
ansamblelor

De cum intri in atelierul S.M.T.-ului 
Inotești. regiunea Ploești, ceea ce îți 
atrage atenția în mod deosebit este 
buna organizare a muncii de repara
ții. In hala de montaj, bine încălzită 
cu o aerotermă, nu o să vezi lucrui- 
du-se declt la șasiuri și montaj gene
ral. Alte organe parcă nici n-ar mai 
avea tractorul. Constați că la chiulase 
și motorașe de pornire se lucrează in
tr-o încăpere separată, pompele de in
jecție se centricubează și etalonează 
in alta, la fel radiatoarele, pompele 
de apă și capotajele. instalația elec
trică, linia de arbore și ambielajele 
etc. In hală nu-țt mai ferești ochii de 
sudura electrică, ca ptnă mai anul 
trecut, nu-țt mai astupi urechile de 
zgomotul făcut cu prilejul rodării mo
toarelor. Toate acestea sînt dovezi 
grăitoare că conducerea stațiunii (di
rector Ripa Constantin) și sectorul 
mecanic, (mecanic șef ing. Ioniță Ni
colae) au avut grijă de sănătatea 
muncitorilor făcînd o fustă repartiție a 
spațiului tehnologic al atelierului. In 
acest lei diferitele operații din procesul 
de reparații își urmează drumul firesc : 
de la spălare, degresare. demonta/, re
parare, apoi spre rodaj, organele trac
torului trec la montajul general și în 
sfîrșit la recepția finală.

Buna repartiție a spațiului tehnolo
gic a permis ca munca de reparație 
să se desfășoare după metoda pe an- 
sarnble și subansamble de piese. în 
cadrul a 10 posturi specializate. Me
toda ansamblelor permite mecanizato
rilor să-și ridice necontenit calificarea 
profesională, reparațiile se execută mai 
repede, de mai bună calitate și la un 
preț de cost redus. Toate posturile 
specializate sînt conduse de cei mai 
destoinici mecanici, ajutați de șefii de 
brigadă și tractoriștii respectivi.

La fel s-a procedat și cu mașinile 
agricole și anexele de exploatare. 
Acestea se repară într-o încăpere spe
cial amenajată într-o remiză.

In scopul reducerii cheltuielilor, la

reparații, conducerea stațiunii a hotă- 
rit ca in această iarnă să facă toate 
reparațiile în atelierul propriu. Aceas
ta cu atit mai mult, cu cit volumul 
recondiționărilor și fabricațiilor de 
aici va fi considerabil sporit. Printre 
altele, se vor recondiționa injectoare, 
pompe de apă, chiulase, elemenți pen
tru pompele de injecție, duze și ven
tile etc. Confecționările constau în
deosebi in fabricarea de șuruburi, piu
lițe, garnituri și alte piese mărunte.

In răstimpul cit am vizitat atelie
rul mecanic de la S.M.T. Inotești, 
mi-am putut da seama de lucrul bun 
ieșit din miinile unor mecanici ca 
Toader Constantin și Stanciu Gheor- 
ghe de la linia de arbore și pomp.e de 
injecție, Cirstigă Ion șl Stoian Nico
lae de la montaj motoare, Axente Ste- 
lian de la rodaj, ori de hărnicia și pre
cizia pieselor scoase din strungul mt- 
nuit cu multă pricepere de Schneider j 
Ion.

Ca urmare a organizării lucrului pe 
ansamble și a vredniciei de care au dat 
dovadă mecanizatorii, pină de curînd 
au fost reparate 18 tractoare din cele 
45 planificate în reparație, adică 40 la 
sută — sarcină ce trebuia îndeplinită 
pînă la sftrșitul lunii decembrie. De 
asemenea, au mai fost reparate 30 de 
pluguri, 8 semănători, 12 cultivatoa
re, 6 discuitori, 70 de grape, precum și 
12 vagoane dormitor, remorci cisterne 
și truse de alimentare. Procentul de 
reparare a mașinilor agricole și ane
xelor de exploatare este cuprins intre 
35—60 la sută. Cu alte cuvinte meca
nizatorii de aici sînt de pe acum in 
depășire de plan. |

Ei ar fi obținut rezultate și mai bune 
in muncă dacă ar fi găsit la baza de 
aprovizionare nr. 15 Buzău și o seamă 
de piese de tractor K.D. (pinioane, 

.axe, roți dințate, ambielaje, segmenți 
etc), de care duc lipsă, repere ce tre
buie să parvină de urgență in maga
zia S.M.T.-ului Inotești.

I. LEȘEANU

Pentru obținerea unor producții
cît mai sporite

de porumb boabe și porumb siloz
Incăpătoarea Sală a sporturilor din orașul Constanța a găzduit miercu

rea trecută consfătuirea de lucru privind dezvoltarea culturii porumbului în 
regiunea Constanța, organizată de comitetul regional de partid și sfatul 
popular regional.

La consfătuire au luat parte tovarășii Vladimir Gheorghiu, secretar al 
C.C. al P.M.R., Ion Cozma, membru al C.C. al P.M.R., ministrul Agricul
turii și V. Vîlcu, membru supleant al C C. al P.M R., prim secretar al comi
tetului regional de partid Constanța.

Printre cei prezenți Ja consfătuire se aflau numeroși activiști de partid 
și de stat, președinți, brigadieri și ingineri din gospodăriile colective, lucră
tori din gospodăriile agricole de stat și S.M.T.-urile regiunii Constanța, 
specialiști din cadrul institutelor de cercetări agricole. -<

In cadrul consfătuirii, fruntașii în cultura porumbului au împărtășit 
celor prezenți din bogata lor experiență dobîndită în mărirea producției de 
porumb și în folosirea lui cît mai chibzuită în hrana animalelor- Totodată, 
au fost analizate — prin prisma sarcinilor trasate de Plenara C.C al P.MR. 
din 3-5 decembrie a.c. — măsurile care trebuie luate în 
producții cît mai sporite de porumb boabe șl porumb 
Redăm mai jos cîteva aspecte de la consfătuire.

scopul obținerii unor 
siloz în anul viitor.

★

După deschiderea lucrărilor consfă
tuirii, tov. V. VÎLCU, prim secretar 
al comitetului regional de partid, a 
rostit o amplă și documentată ctivîn- 
tare privind cultura porumbului în re
giune. După ce a vorbit despre foloa
sele însemnate aduse de această cul
tură, tov Vilcu a arătat că în regiu
nea Constanța există rezerve însem
nate pentru creșterea producției de 
porumb. Colectivizarea în întregime a 
agriculturii regiunii, existenta unei 
baze tehnico-materiale puternice, spri
jinul substanțial acordat de partid Și 
de stat țărănimii muncitoare, fac 
cu putință sporirea an de an a pro
ducțiilor medii la ha. obținute ha cul
tura porumbului. In același timp, cresc 
simțitor și suprafețele ocupate cu a- 
ceastă planta

in cuvîntare, s-a arătat printre al
tele, că gospodăriile agricole de stat 
din regiune au dobîndit o prețioasă 
experiență în cultura porumbului. In 
multe unități unde problema dezvol
tării culturii porumbului a constituit me, folosirea semințelor hibride, 

treținerea culturilor și altele;
După ce a subliniat necesitatea a- 

plicării pe-scară cit mai largă a me
todelor agrotehnice înaintate în cul
tura porumbului, insistînd în mod deo
sebit asupra lucrărilor de întreținere, 
și sprijinului pe care trebuie să-l dea- 
S.M-T.-urile in această direcție, folo
sirii celor mai productive soiuri dc 
porumb și'- extinderii irigațiilor, tov. .. 
V. Vîlcu a vorbit despre experiența 
dobîndită de gospodăriile agricole de 
staț și colective din regiune î'n folosi
rea porumbului înshlozat în hrana ani
malelor. S*a arătat printre altele, că 
în cadrul regiunii — ca urmare a 
muncii de lămurire desfășurată de or
ganele de partid și de stat în rîndul 
crescătorilor de animale — au fost 
obținute an de an rezultate tot mai 
bune atît în sporirea cantităților de 
porumb înstlozat cît și în folosirea lui 
în hrana animalelor. Dacă în 1953 pe 
întreaga regiune au fosț însilozate 
8000 de tone de porumb, în anul a'-' 
cesta s-a âjuns la cantitatea de peste' 
563.000 de-tone, din care 417-000 in 
gospodăriile colective. Numeroase gos
podări; agricole de stat au obținut da
torită folosirii pe scară largă a po
rumbului siloz, mai ales în crește-ea 
vacilor de-lapte, producții sporite și 
iefline. Așa de pildă, la G A.S. Peș
tera. s-a realizai, prin folosirea unor 
ra)ii bogate de porumb siloz, pină la 
I decembrie, o producție medie de 
3531 litri de lapte pe cap de vacă 
furajată. Ca urmare a folosirii în 
timpul perioadei de stabulație a unei 
cantități mari (20—30 kg zilnic) de 
porumb însilozat, care după cum se 
știe este un nutret ieftin, |a gospodă
ria susamintită uretu'l de cost al li
trului de lapte este de 0,93 leî, mult 
mai scăzut decît cel planificat. De 1- 
semenea, numeroase gospodării colec
tive printre care cele de la Palazu 
Mare, Viile Noi, Cumpăna, Comana, 
Casimcea și altele au obfinut prin fo
losirea silozului în hrana ammalelor 
producții de 2-000--3.000 .de litri de 
latpte de la fiecare. vacă.

In închierea cuvîntării sale, tov. V. 
Vîlcu, a subliniat importanța deosebită 
pe care o prezintă porumbul însilozat 
în mărirea și, ieftinirea producției, a- 
nimale, atrăgrnd atenția asupra masu
rilor pe care organele de partid și de 
stat din regiune trebuie să le ia atît 
în scopul extinderii suprafețelor culth 
vate cu porumb siloz și sporirii pro- 

Dacă în 1953 porumbul ocupa 20,43- ducl|el la unitatea de suprafață cît și 
I în direcția folosirii lui țn măsură cît

o preocupare temeinică, au fost ob
ținute rezultate bune. Astfel, G.A.S. 
Moșnenj a realizat în ultimii 4 ani 
producții de porumb cuprinse între 
2.200—3.300 kg la ha. Totuși producțiile 
de porumb obținute de gospodăriile a- 
gricole de stat din regiune sînt încă 
nesatisfăcătoare față de posibilitățile 
existente și condițiile materiale crea
te. Sînt gosnodării de stat care in a- 
celeașî concilii de climă și sol au ob
ținut recolte diferite. Astfel, G.A.S. 
Cocargeaua, a obținut în anul acesta 
la oorurnb numai 1-600 kg la ha, a- 
dică cu 800 kg la ha mai puțin, de
cît gospodăria de stat Pietroiu care 
are condiții asemănătoare Producțiile 
mici realizate de unele gospodării de 
stat din regiune, se datoresc în pri
mul rînd neaplicării regulilor agro
tehnice.

In ultimii ani, în gospodăriile agri
cole de stat din regiunea Constanța 
au fost luate importante măsuri pen
tru extinderea suprafețelor cultivate 
cu porumb irigat. Dacă în ultimii 2—3 
ani se irigau suprafețe foarte nțlci cu 
porumb, în 1959 au fost irigate 1-100 
ce hectare. De pe suprafețele irigate,, 
unde a fost aplicată o agrotehnică- 
corespunzătoare, producțiile realizate 
au fost de două ori și chiar de trei 
ori. mai mari decît pe terenurile neiri- 
gate. Așa. de pildă, gospodăria de stat 
Pietroiu, a obținut aproape 5.000 de 
kg la ha la cultura irigată, față de 
2.800 kg pe terenurile neirigate. Sînt 
însă unele gospodării de stat care 
n-au extins suprafețele irigate pe mă
sura posibilităților si n-au folosit e- 
ficient instalațiile și sistemele de iri
gație, ceea ce a dus la obținerea unor 
producții necorespunzătoare. Astfel, 
G.A-S. Medgidia, obține numai 2.000 
kg porumb la ha pe terenul irigat, iar 
G.A.S. Cocargeaua, 1.700 kg la ha, 
Mai mult încă, sînt unele G-A.S.-uri 
care deși au amenajări pentru iriga
ții. nu le-au folosit. Se impune ca pe 
viitor să se dea o mai mare atenție 
dezvoltării irigației în cultura porum
bului în așa fel îneît să se obțină de 
pe aceste suprafețe producții cît mai 
sporite.

In cuvîntarea sa, tov. V. Vîlcu a 
vorbit pe larg și despre posibilitățile 
însemnate pe care le au gospodăriile 
colective din regiune în sporirea pro
ducției de porumb. In ultimii ani cul
tura porumbului s-a extins în gospo
dăriile colective, au sporit simțitor 
producțiile medii obținute la hectar.

★

ceasta plantă a 
suprafața arabilă- Prin introducerea pe 
scară din ce in ce mai largă a meca
nizării lucrărilor, nu numai la arături 
ci și la însămințări iar în ultimii ani 
și la lucrările, de întreținere, prin a- 
plicarea metodelor științifice de lu
crare a pămintului, numeroase gospo
dării colective izbutesc să obțină chiar 
în condiții de climă neprielnice pro
ducții sporite de porumb. Anul acesta, 
de pildă, gospodăria agricolă colectivă 
din Cobadin, a recoltat de pe 900 de 
ha, 3.650 kg la ha ;. -gospodăria co- 
lectivă Bă-răganu, 3.186 kg. la ha; gos
podăria colectivă .,M. Kogălniceanu" 
din raionul. Fetești 3.200 kg la ha.

Experiența gospodăriilor colective 
frun.tașe în cultura porumbului dove
dește ce importanță are fn sporirea 
producției aplicarea • corespunzătoare a 
regulilor agrotehnice-printre. care se 
numără arătura adîncă de toamnă, a- 
plicarea îngrășămintelor naturale, chi
mice .și bacteriene, semănatul la vre- 

în-

ocupat 30 la sută Gin

Duipă răsărirea plantelor terenul a 
fost repartizat pe familii în vederea 
aplicării retribuirii și după producția 
obținută. După răsărire, am lucrat te
renul cu grapa cu colți reglabili și 
apoi, după scurtă vreme, cu sapa- ro
tativă. In timpul perioadei de vegeta
ție au fost date încă o lucrare cu sapa 
rotativă, 3 prăși le. mecanice și 3 ma
nuale-

Experiența dobîndită pînă acum ne 
dovedește că la prășitoare și îndeo
sebi la porumb influența omului este 
hotărîtoare în obținerea unor produc
ții sporite. Cei care au muncit mai 
bine, au cules anul acesta recolte cțj 
mult mai jnari decît media obținută 
pe gospodărie. La recoltare a ieșit și 
mai bine in evidență rolul important 
pe care îl are aplicarea acordului in
dividual in stimularea colectiv ști or. 
în sporirea producției la ha. Astfel, 
colectivistul Ionescu C. Constantin, 
care a avut repartizată suprafața de 
1,784(1 ha și care a dat 3 prași'e Ia vre
me și în bune condiții agrotehnice, a 
obținut 5 271 kg la ha, adică o de
pășire de producție de 3.200 kg la ha- 
Pentru depășirea însemnată realizată a

primit 1.108 lei. Vecina Iui, Maria I. 
Nejloveanu, a executat sapa manuală 
cu întîrziere și de slabă calitate. Da
torită acestui fapt a recoltat de pe 
suprafața de 1,9900 ha pe care a a-vut-o 
în primire, numai 3-569 kg la ha, pri
mind 220 ................ ...
puțin.

Datorită
sporite de porumb, gospodăria a pu
tut să suplimenteze planul de contrac
tări de la 300.000 de kg la 380.000 kg, 
realizînd astfel un cîștig bănesc în
semnat. Pe de altă parte am folosit o 
mare parte de porumb in hrana ani
malelor. Din producția totală de 
1.832800 kg, 572.000 kg, adică circa 
31 ja sută au fost repartizate pentru 
animalele de producție.

In anul viitor intenționăm să obți
nem peste 4 000 kg porumb boabe la 
hectar. In acest scop am făcut din 
toamnă arături adinei pe întreaga su
prafață, odată cu care am încorpo-at 
în sol 950 tone de gunoi, Vom da 
ca și pînă acum atenție deosebită or
ganizării muncii și aplicării metode
lor agrotehnice spre a obține o re
coltă cît mai bogată de porumb.

de lei. adică de 5 ori mai

obținerii unor producții

Metode agrotehnice înaintate 
producții sporite

Numeroșii partic'.'panți care au luat 
cuvîntul la consfătuire au arătat pe 
larg posibilitățile însemnate pe care 
le au în sporirea producției atît la po
rumbul pentru boabe cit și la cel des; 
trnat însilozării. Cu mult interes a 
fost ascultat referatul tovarășului DU
MITRU DUMITRU, directorul gospo
dăriei de Stat Pietroiu, în care s-a 
vorbit despre experiența dobîndită în 
obținerea unor recolte bogate. In anul 
acesta, s-a reușit , să șe obțină 17-320 
kg porumb la cultura pentru boabe și 
104.000 kg la ha. |a; cel destinat inși 
lozării. La aceste producții sa putut 
ajunge orin aplicarea unui complex de 
marșuri agrotehnice, printre care se 
numără arătura adîncă de bază, apli
carea unor cantități, masive de îngră-

șăminte naturale și chimice, folosirea 
semințelor hibride, respectarea unei 
densități optime, îngrijirea atentă a 
culturilor, irigarea etc. Anul acesta 
colectivul de conducere al gospodăriei 
a dat mare atenție extinderii iriga
țiilor la porumb, fapt care a atras 
după sine obținerea unor producții 
sporite.

Recolte mari de porumb au obținut 
în anul acesta — în ciuda condițiilor 
de climă destul de neprielnice — și 
membrii gospodăriei colective djn Fă- 
căeni. Tov. ION ALBULESCU, ingi
nerul gospodăriei, a arătat dă anul 
acesta au fost organizate loturi ex
perimentale la diferite culturi printre 
care și la porumb, unde de pe un ha 
s-a recoltat 16.650 kg știuleți.

Un grup de participant la consfătuire discutind într-una din pauze. In folo- 
grafie pot fi văzuți Nicolae Hiidițeanu. Erou al Muncii socialiste, președintele 
gospodăriei colective din Comana (al doilea din stingă), Dima Apostol, bri
gadier la gospodăria agricolă de stal Peștera, Nicolae Maria de la gospodă
ria agricolă colectivă „Mihail Kogălniceanu". raionul Medgidia. Grigore 
Constantin, președintele gospodăriei colective din comuna Ion Corvin și Du

mitru Dumitru, directorul gospodăriei agricole de stat Pietroiu.

la sută din suprafața arabilă deținută în direcția folosirii lui în măsură 
de ....................................gospodăriile colective, în 1959 a- mai mare în hrana animalelor.

O cultură care răsplătește 
din plin munca omului

continuare, au vorbit numeroșiIn 
fruntași în cultura porumbului din gos-, 
podăriile agricole de stat și gospodă
riile colective. Membrii gospodăriei 
noastre — a spus în cuvîntul . său tov. 
NICOLAE HUDIȚEANU. Erou al 
Muncii Socialiste, președintele gospo
dăriei colective „Filimon. Sîrbu” din 
Comana, au acordat an de an o -a- 
tenție sporită dezvoltării culturii po
rumbului. Ca urmare, această -prețioa
să plantă a ajuns să ocupe în prezent 
aproape un sfert din suprafața ara
bilă a gospodăriei. In același timp, cu 
mărirea suprafețelor au crescut și 
producțiile medii realizate la hectar. 
Anul acesta, cu toate că timpul nu a 
fost prea prielnic, am izbutit să recol
tăm 4.500 de kg. porumb știuleți la 
ha. Rezultatul obținut se datorează 
uhei bune organizări a muncii care 
ne-a permis să executăm la vreme și 
în mod corespunzător lucrările cerute 
de cultura porumbului. El a fost cul
tivat numai în arătură adîncă de 
toamnă. In primăvară, terenul a fost 
grăpat și apoi lucrat cu cultivatorul 
de două ori. Pe unăle suprafețe (în 
funcție de starea terenului) au fost 
executate chiar trei cultivății. La' semă
nat am folosit hibrizii dubli Pioneer J 
383, 345 și 352. precum și soiul local ■ 
Dobrogean. Ajutați de mecanizatorii de 
la S.M.T, Chirnogeni, am izbutit să 
exec-utăm semănatul cu semănătorile

„Victoria” în 13 zile. Semănatul „ .„ 
tăcut la distanta de 80 cm. între rîn- 
duri și Ia adîncimea de 12 cm. Ime
diat după semănat întreaga suprafață 
a fost lucrată cu tăvălugul urmat de 
grapa de mărăcini.

s-a

• In anul acesta, S.M.T, Doro- 
banțu a extins mecanizarea lucră
rilor pe ogoarele celor 6 gospodă
rii colective deservite. întreaga su
prafață destinată culturii porum
bului pentru boabe și siloz a fost 
arată adine în toamna anului 1958. 
In primăvara anului acesta, ogoa- 
•ele au fost lucrate cu cupluri de 
grape, de două ori și apoi cu cul
tivatorul. De asemenea, semănatul 
a fost făcut în întregime mecanic 
în numai 7 zile cu semănătorile 
„Victoria". Demn de remarcat este 
faptul că anul acesta conducerea 
S.M.T.-ului a dat o deosebită aten
ție extinderii prășitului mecanic. 
Aceasta a avut ca urmare o creș
tere simțitoare a producției de po
rumb in gospodăriile colective. Ast
fel. gospodăria colectivă Tîrgușor, 
unde întreaga suprafață cultivată 
cu porumb a fost prășită de 3 ori, 
:-a obținut de pe: întreaga supra
față de 500 de ha o producție me
die de 2.400 kg. la ha.

Porumbul însilozat — nutrețul 
de bază în hrana animalelor

Vorbind despre experiența dobîndită 
în dezvoltarea culturii porumbului, nu
meroși participant! la consfătuire au 
scos in relief importanța mare pe care 
o prezintă acesta în creșterea anima
lelor. Deosebit de eficace în sporirea 
și ieftinirea producției de lapte și de 
carne s-a dovedit a fi porumbul în
silozat.

— In expunerea tovarășului Gh. 
Gheorghiu-Dej Ia plerlara C.C. al 
P.M.R. din 3-5 decembrie a,c-, se vor
bește pe larg despre avantajele mari pe 
care le prezintă folosirea porumbu
lui însilozat în creșterea producției 
animale. Noi am început să folosim po
rumbul însilozat în hrana animalelor 
încă din anul 1955, a spus tov. ION 
SAVA, brigadier zootehnic la gospo
dăria colectivă din Topraisar. An de 
an au fost sporite cantitățile de nu
trețuri însilozate și ca urmare 
crescut atît efectivele de animale ... 
și producțiile lor. In anul acesta, de 
pildă, am pus la murat 2.400 tone de 
porumb, asigurînd pentru fiecare vacă 
cîte 8 tone de nutreț însilozat. Tre
buie spus de asemenea că noi am dat 
o mare atenție culturii porumbului 
pentru siloz, pe care l-am lucrat în
tocmai ca și pe cel pentru boabe. Deo
sebită atenție am dat recoltatului pe 
care l-am făcut atunci cînd plantele 
erau în faza de coacere lapte-ceară, 
centru a nu pierde din valdarea nutri
tivă a furajului. Pentru anul viitor ne 
propunem — pe baza. experienței că
pătate pînă în prezent — să mărim 
suprafața cultivată cu porumb pentru 
siloz la 200 de ha. Intenționăm să 
ajungem în anul viitor la o încărcătu
ră de 10—12 vaci la suta de ha și să 
asigurăm pentru fiecare vacă cel pu
țin un vagon de porumb însilozat.

Rezultate bune în folosirea porum
bului însilozat în hrana animalelor au 
obținut și colectiviștii din comuna Tă
taru. In cuvîntul său BARTA MI
HAI, inginerul gospodăriei colective, 
a arătat că porumbul constituie fura
jul de bază în creșterea animalelor. 
Porumbul este folosit sub diferite for
me oa : uruieli, masă verde și însilo
zat. Deosebit de bune rezultate au fost 
obținute prin folosirea porumbului 
masă verde în conveier.

In ultimii ani a început să fie uti-

au 
cît

lizat pe scară din ce tn ce mai mare 
în hrana animalelor , porumbul îtisilo- 
zat. In 1956 acest nutreț a fost folosit 
pentru pritna dată în hrana vacjlor 
de lapte. Drept rezultat, in anul ur
mător producția ele lapte pe cap de 
vacă furajată a crescut de la 872 litri, 
cît a fost în 1956, Ia 1.046 litri. Con
vinși de rezultatele bune obținute, co- 
lectiviștii au început să însilozeze 
cantități din ce în ce mai mari de po
rumb. In anul acesta au fost asigu
rate cîte 7 tone de porumb siloz pen
tru fiecare vacă, 4 tone pentru tine
retul taurin (pe cap de animal) 400 
kg pentru fiecare oaie și 300 kg pen
tru fiecare scroafă. Producția de lapte 
pe can de vacă furajată a crescut de 
la 1.406 litri la 2.200 litri.

Și la oi a fost folosit porumbul 
siloz (cite 2 kg zilnic, de fiecare ani
mal), fapt care a ajutat la obține, ea 
unei producții de 2,840 kg lină și 48 
litri lapte pe oap de oaie. Anul acesta 
a fost dat pentru prima dată nutreț 
murat și în hrana păsărilor (40 de g 
zilnic) ceea ce a făcut ca producția de 
ouă să crească cu 6 la sută.

Pentru anul viitor colectiviștii ain 
Tătaru intenționează să mărească su
prafețele cultivate cu porumb siloz 
pînă la 80—100 de ha și să obțină o 
producție cit mai sporită la unitatea 
de suprafață. De asemenea se prevede 
să se cultive 20 de ha cu porumb fn 
amestec cu soia și fasole, nutret care 
s-a dovedit a 
nutritivă.

avea o ridicată valoare

★
consfătuirii au luai cu-La sftrșitul 

vîntul tovarășii ION COZMA. mi
nistrul Agriculturii și VLADIMIR 
GHEORGHIU, secretar al C. C. al 
P.M.R. care au insistat asupra cîtorva 
măsuri principale ce trebuie luate în 
scopul măririi producției de porumb, 
îndeosebi la cel pentru siloz și folo- ■ 
sirii lui rationale în hrana animalelor.

După concluzii numeroși fruntași în 
cultura porumbului au primit diplome 
și premii în obiecte.

N. FLORIAN



Armata populară vietnameză 
creează gospodării de stat
Armata populară vietnameză a luptat 

cu eroism împotriva cotropitorului în 
timpul războiului de rezistentă. Ea 
reprezintă și astăzi o tortă însemnată 
și după restabilirea păcii s-a angajat, 
cu același eroism, în frontul producției.

Pînă acum, în Vietnamul de nord și 
mai ales în ținuturile din nord-vest, în 
Viet-Băo și în partea occidentală a 
zonei a patra, au fost create de către 
armata populară 34 de gospodării de 
stat. In gospodăriile din regiunea 
Dien-Bien-Phu, ca și în acelea situate 
în preajma liniei provizorie de demar

Soldați ai armatei populare vietnameze în sprijinul muncilor agricole

cație, armata populară vietnameză a 
început să culeagă prime'e roade ale 
eforturilor pe care le-a depus.

fn timp ce țăranii au dobîndit o recoltă 
medie de 4 tone la hectar, armata a 
obținut în orezăriile experimentale pînă 
la 6,8 tone pe ha. In ceea ce privește 
creșterea vitelor, fermele de stat create 
de arma.a populară dispune azi de 600 
bivoli. 7000 bovine — dintre care 135 
vaci de lapte, 200 de porci, 15.000 
păsări. In aceste calcule nu intră caii, 
oile și caprele. Pe de altă parte, 720.000 
de pești au fost aruncați în bazinele 
piscicole nou create.

In ceea ce privește conducerea și 
organizarea muncilor, a gestiunii 
financiare și a aplicării tehnicii noi, 
gospodăriile de stat ale armatei popu
lare beneficiază de experiența a sute 
de cadre formate în cursul anului 
1958. Drept urmare a acestor condiții, 
au fost obținute rezultate bune, care au 
o mare influență în rîndurile populației 
din regiuni, populație care urmărește 
cu interes și simpatie activitatea 
rodnică a gospodăriilor de stat. Randa
mentul înalt al orezăriilor așezate în 
terase, care aparțin gospodăriilor de 
stat (în medie cu 3 tone la hectar mai 
mult decît media obținută de tirani) 
a determinat populația să vină aci> ca 
să învețe noile metode de cultivare a 
orezului. Aceasta a contribuit la strîn- 
gerea și mai mult a legăturilor de 
simpatie și prietenie între armată și 
popor.

Excelentele rezultate înregistrate în 
gospodăriile create de către armata 
populară se datoresc conducerii clarvă
zătoare și realiste a partidului, răb
dării șî tenacității militanților hotărîți 
să contribuie la progresul necontenit 
al construirii socialismului în Vietna
mul de nord.

Pentru realizarea acestor succese au

— Două sute optzeci și șapte de 
brațe de muncă la 1.144 de hectare 
pămlnt agricol, la peste 800 taurine 
și la 1.800 de porci, fără să mai adău
găm miile de păsări, mi se par prea 
puține pentru treburile gospodăriei. 
Cum faceți față muncilor ? il întreb pe 
.too. Willi Neubauer, președintele coo
perativei agricole de producție.

Ca și cum nu mi-ar fi auzit între
barea, președintele răsfoiește regis
trul. O clipă se pare că nu știe ce să 
răspundă. Apoi se oprește din răsfoit, 
mă fixează cu o privire prietenoasă și 
zice :

— Avem 20 tractoare care pot fi fo
losite la felurite munci. Avem, de ase
menea, 3 autocamioane. 2 combine de 
cereale, 2 combine de cartofi. 3 de 
sfeclă și 2 pentru pregătitul silozului. 
Avem și o mulțime de pluguri. .. 
Toate aceste mașini și unelte muncesc 
în locul oamenilor. Și putem spune că 
muncind cu mașinile, muncim mai 

Mijloacele mecanizate sînt larg folosite în muncile agricoje din R.D. Germană, 
lată în fotografie o combină de recoltat sfecla de zahăr în plină acțiune.

trebuit învinse numeroase obstacole și 
dificultăți. In primele momente, unii 
nu-și dădeau seama de rolul important 
al producției agricole și refuzau să 
admită că ostașii sint tot atit de apți 
și pentru producție. Ei considerau a- 
ceastă nouă misiune ca înjositoare, 
nedemnă. Aceștia n-aveau deci senină
tatea necesară pentru a duce la bun 
sfîrșit sarcina lor de lucrători pe fron
tul producției. In altă ordine de idei, 
cadrelor noastre le lipsea experiența, 
cunoștințele lor tehnice erau slabe.

Dar partidul veghea și după o peri

oadă de întărire ideologică și organi
zatorică, concepțiile greșite au fost în
lăturate. O mișcare de întrecere: „Să 
înaintăm rapid și să depășim normele 
de plan" a însuflețit puternic pe lucră
torii gospodăriilor de stat. încrederea 
a crescut zi de zi, determinînd pe fie
care să-și dubleze eforturile, pentru a 
crea și dezvolta gospodăriile de stat 
care constituie baza agriculturii socia
liste și care-i ajută pe agricultorii 
individuali să pășească pe calea colec
tivizării.

DIN ȚĂRILE DE DEMOCRAȚIE POPULARĂ
R. P, CHINEZA

IN JUDEȚUL GUANTZE (provincia Futzian) de pe 
cîmpurile în terase situate pe versanțij muntelui Uișan 
s-a strîns anul acesta o recoltă excepțională de orez. 
Înainte vreme, aceste cimpuri, situate la o altitudine de 
1.100 metri deasupra nivelului mării, dădeau totdeauna 
recolte slabe din cauza pămîntului secătuit.

Anul acesta, pe cîmpurile în terasă, de pe o suprafață 
de 8.470 ha s-a obținut o sporire medie a reooltoi de 
orez lîrziu de 20,5 la sută față de anul trecut.

Țăranii au început valorificarea chipurilor în terase 
acum trei ani, cînd s-au unit în cooperative agricole. Dar 
la început, înthicît cooperativa dispunea de posibilități 
și forță de muncă limitate, transformarea loturilor de 
pe c'mpurile în terase în ogoare roditoare se desfă
șura lent.

In iarna anului trecut, după înființarea comunelor 
populare la Guantze s-au creat brigăzi speciale pentru 
îmbuntătățirea solului. Ele au executat o arătură adinei 
pe toate suprafețele care dădeau recolte slabe, au intro
dus in ele o mare cantitate de îngrășăminte organice. 
Lingă izvoarele de munte s-au construit un mare număr 
de canale de irigație care au adus ogoarelor umezeala 
dătătoare de viață.

R.P. BULGARIA

In ULTIMII ANI, în Bulgaria se desfășoară cu suc
ces lupta împotriva bolilor și dăunătorilor pomilor fruc
tiferi. In timp ce înainte de război în 'țară se foloseau

numai 4—5 preparate chimice importate din străinătate, 
în prezent se folosesc peste 20 de tipuri de mijloace chi
mice din care majoritatea se fabrică în Bulgaria. Lucră
rile pentru protecția pomilor fructiferi, care în trecut, din 
lipsă de mijloace tehnice se executau manual, în prezent 
sînt aproape integral mecanizate. Au fost create 202 
baze de protecție a plantelor^ utilizate cu tehnică mo
dernă. Se aplică pe scară largă pulverizarea și stropirea 
livezilor de pomi fructiferi din avioane.

Ca urmare, în numeroase regiuni pomicole ale țării, 
dăunătorii și bolile cele mai răspîndite a’.e pomilor fruc
tiferi.- au fost lichidate complet. In prezent, economia 
irațională,; care acum 15—20 de ani suferea mari pier
deri din cauza dăunătorilor, obține an de an o canti
tate tot mai mare de fructe de cal.tate superioară.

R.P. POLONA

NUMEROASE COOPERATIVE agricole de producție 
din R.P. Polonă an și repartizat venitur'le pe anul cu
rent. în restul cooperativelor agricole se fac pregătiri in
tense în vederea adunărilor consacrate repartizării ve
niturilor.

In aprecierea făcută de Uniunea cooperativelor agri
cole de producție din voievodatul Lodz, se arată că va
loarea producției de pe fiecare 100 ha reprezintă peste 
500.000 zloți. Numeroase cooperative agricole de pro
ducție vor obține anul acesta un venit mult mai mare 
decît în anul trecut. După aprecierea specialiștilor, această 
creștere va fi de cel puțin 10 la sută.

ÎNSEMNĂRI DIN BREHNA (II)

bine și mai cu spor decît cu brațele, 
adăugă zîmbind președintele.

— In ce procent ați mecanizat mun
cile ?

— Muncile de la cimp sint mecani
zate in procent de 85 la sută. La creș
terea animalelor, procentul muncilor 
mecanizate este mai mic, dar lucrează 
și aici o seamă de mașini ca: mașini 
pregătitoare de nutreț, un aparat de 
ridicat sacii, o mașină de muls meca
nic și altele. Dar, ca să vă puteți face 
o idee mai completă despre gospodă

Fapte, cit mai multe fapte 
concrete în favoarea păcii!

De curînd, N. S. Hrușciov, pre
ședintele Consiliului de Miniștri al 
Uniunii Sovietice, a trimis un mesaj 
lui Konrad Adenauer cancelarul fede
ral al R.F.G. ca răspuns la o scrisoare 
a acestuia. In mesajul său, premierul 
sovietic arată că scrisoarea lui Ade
nauer conține anumite temeiuri care 
fac să se presupună că guvernul de 
la Bonn nu are o părere diferită de a 
Uniunii Sovietice în problema co
existenței pașnice a tuturor statelor 
indiferent de orinduirea lor socială și 
de pozițiile lor ideologice. Aceasta 
constituie o dovadă că există posibili
tatea de a se înlătura actualele fric
țiuni între U-R.S-S. și R.F.G. și de a 
se stabili între aceste state relații de 
încredere și colaborare.

In același timp, N. S- Hrușciov 
subliniază însă că vorbele lui K. Ade
nauer despre dezarmare nu se potri
vesc cu acțiunile întreprinse de gu
vernul de la Bonn. înzestrarea Bun- 
deswehruîui cu arme atomice și ra
chetă, punerea teritoriului Germaniei 
occidentale la dispoziția unor forțe 
străine în vederea amplasării unui nu
măr mereu crescînd de baze pentru 
arma rachetă și nucleară, lipsa dorin
ței dovedită de guvernul R.F.G. de 
a contribui la înfăptuirea, în Europa 
centrală, la reducerea concentrărilor 
de forțe armate și alte atitudini ale 
guvernului de la Bonn nu sînt menite 
să contribuie Ia dezarmarea cu care 
Adenauer este de acord prin vorbe.

După ce arată că nu are intenția să 
polemizeze din nou cu Adenauer, N. S. 
Hrușciov subliniază că în prezent „este 
important să se descopere ce posib ij- 
tăți există ca cele două țări ale noas
tre să acționeze împreună în interesul 
salvării omenirii de pericolul unui nou 
război".

O importanță deosebită au în aceas
tă privință propunerile făcute de Uniu
nea Sovietică la O N-U. în legătură 
cu dezarmarea generală și totală, în 
condițiunile unui control international 
corespunzător. Aceste propuneri s-au 
bucurat de un răspuns favorabil in 
toate țările lumii și e de dorit ca și 
guvernul Republicii Federale Germane 
să le sprijine în mod concret, „...dacă 
guvernul Republicii Federale Germane 
se pronunță cu adevărat în favoarea 
dezarmării el are acum un bun prilej 
să-și exercite influența pentru a în
clina balanța în favoarea acelor forțe 
care luptă pentru rezolvarea acestei 
măsuri cu adevărat mărețe", a spus 
N. S. Hrușciov.

In mesajul premierului sovietic se

ria noastră, să mergem să vedeți lu
crurile la fața locului, încheie Willi 
Neubauer...

Mergem intii la ferma de taurine. 
Ne oprim în fața grajdului deschis, al 
vițeilor mai mari de 6 luni. E un fel 
de șopron fără pereți, avind in trei 
părți magaziile de furaje, iar spre sud, 
un gard care mărginește un padoc.

Privesc vițeii. Sînt vreo 150. Ajară 
plouă și ei s-aU retras la adăpost, sub 
acoperișul șopronului, pe o pardoseală 
de ciment, acoperită cu un strat sub
țire de paie. Unii stau in picioare, cu 
fruntea in vini. Alții s-au culcat și ru
megă liniștiți.

Lingă gard, fără să se sinchisească 
de ploaia rece, doi viței se joacă. Mu
gesc ușor, se împing unul pe altul cu. 
frunțile; încearcă să se împungă cu 
coarnele retezate din piele. Sint grași 
și mari, de peste 200 kg fiecare. Au 
niște piei albe, groase, cu niște pete 
mari, negre.

Fără să vreau, îmi amintesc de bîrlo- 
gul urșilor albi pe care i-am văzut in 
ajun în parcul zoologic din Berlin. Intr- 
un loc anume amenajat, cu o peșteră șl 
niște Stinci abrupte, cu un canal de 
apă deasupra căreia s-a prins o coajă 
groasă de gheață, trăiește o familie 
de urși albi, aproape la fel ca-n țara 
ghețurilor veșnice. In fiecare zi, in 
acel loc vin sute de berlinezi și pri
vesc. E~ o plăcere deosebită să po
vești puii de urs scăldindu-se ceasuri 
întregi în apa rece. Să-i vezi cum 
se iau la trîntă ca niște copii, cum 
se lovesc cu labele și cum se-afundă 
— unul pe altul — în lac.

Aidoma urșilor polari, vițeii din 
șopronul cooperativei agricole din 
Brehna nu iau în seamă pișcătura ge

arată că din scrisoarea lui Adenauer 
se poate trage concluzia că pen’ru 
cancelarul R.F.G. încheierea unui Tra
tat de pace cu Germania constituie o 
chestiune de mică însemnătate. N. S. 
Hrușciov, arată, de asemenea, că 
poate fi cu greu înțeleasă poziția -a- 
doptată de guvernul de la Bonn cu 
prilejul conferinței de la Geneva a mi
niștrilor Afacerilor Externe.

In relațiile dintre U-R-S.S. și R EG. 
există nu numai aspecte sumbre, ci și 
factori pozitivi, arată mai depar e 
N. S. Hrușciov. Faptul acesta e con
firmat de însăși acordurile încheiate 
recent între U.R.S.S. și R.F.G. care 
oferă mari posibilități de dezvoltare a 
relațiilor dintre cele două țări.

EVENIMENTELE 
DIN PARAGUAY

Evenimentele din Paraguay continuă 
să rețină de cîteva zile atenția presei 
de pretutindeni. Lupta maselor popu
lare din această țară împotriva dicta
turii militare a generalului Alfredo 
Stroessner, a luat in ultimul timp un 
puternic avînt.

Paraguayul este o țară situată în cen. 
trul Americii de Sud. Suprafața ei este 
de 406.700 de kilometri pătrați. Țara 
dispune de însemnate bogății naturale, 
care ar putea asigura o viață îndestu
lată celor peste 1.600.000 de locuitori 
ai săi. Solul și clima crează condiții 
prielnice agriculturii. Datorită însă ne- 
dreptei repartiții a pămîntului, fap
tului că bogățiile țării se află în mîna 
cîtorva familii care în strînsă cîrdășie 
cu monopolurile americane exploatează 
la sînge masele muncitoare, imensa ma
joritate a populației trăiește în condiții 
de cumplită mizerie. Aproape jumătate 
din suprafața țării se află în mîinile a 
numai 25 de mari latifundiari. In agri
cultură, care constituie ocupația prin
cipală a locuitorilor, domină relațiile 
semi-feudale, dijma pe din două fiind 
foarte larg răspîndită. 583.000 de fami
lii de țărani muncesc ca argați pe plan
tațiile marilor moșieri și ceea ce pri
mesc pentru munca lor nu reprezintă 
nici o cincime din minimul de trai ne
cesar.

Situația maselor muncitoare a fost 
și mai mult înrăutățită de faptul că

rului. Ceva mai mult. Mi se spune că 
fiind crescute la rece, vitele sint ferite 
de tuberculoză. In grajdurile coopera
tivei din Brehna nu există cazuri de 
T.B.C. la viței.

— Totuși, frigul nu-i stinjenește în 
creștere ? Nu constituie o frină ? O 
parte din hrană nu e consumată de 
animale pentru a se apăra împotriva 
gerului ? întreb privind la vițeii care 
intr-adevăr arată foarte bine.

— Gerul nu constituie nici o frină, 
răspunde președintele.

îmi explică apoi că grajdurile des
chise au mari avantaje față de grajdu
rile obișnuite. In primul, rind, aceste 
grajduri sint construite intr-un timp 
foarte scurt (numai 7—8 zile) și costă 
de trei ori mai ieftin. Un alt avantaj 
oferit de grajdurile deschise este acela 
că înlesnește reducerea cheltuielilor de 
producție.

Potrivit cercetărilor făcute de către 
Institutul de cercetări agricole „Gun- 
dorj" din Leipzig, care-i indrumează 
și-i sprijină pe cooperatorii din Brehna, 
s-a stabilit că prin folosirea grajdurilor 
deschise este mărită foarte mult pro
ductivitatea. In grajdurile deschise, 
animalele se adapă și se hrănesc sin
gure. luindu-și hrana din hrănitoarele 
alăturate (cu excepția nutrețurilor con
centrate care sint date de îngrijitori). 
Trăind libere și nelegate, ele se dez
voltă mult mai bine și dau o produc
ție sporită. In același timp., această 
metodă de creștere a vițeilor în liber
tate prezintă avantajul că sint folosite 
mai puține brațe de muncă. Un singur 
om poate îngriji in grajdurile deschise 
100 viței sau 35 vaci.

— Bineînțeles, că aplicarea acestei 
metode nu se poate face decît prin fo-

Mesajul lui N. S. Hrușciov adresat 
cancelarului Germaniei occidentale 
constituie o nouă mărturisire a dorin
ței de pace a Uniunii Sovietice.

Pentru înlăturarea obstacolelor care 
există încă în calea înțelegerii între 
popoare, e necesar ca asemenea dor n- 
ță să manifeste și țările apusene. Și 
acest lucru trebuie să se întîmple nu 
numai in vorbele conducătorilor occi
dentali ci și in fapte. Nu vorbe despre 
pace și destindere în relațiile intern »• 
ționale ci fapte concrete, cit mai multe 
fapte concrete in favoarea păcii! lată 
ce cere omenirea de la d. Adenauer, de 
la toți conducătorii țărilor capitaliste.

generalul Stroessner a pus cu larghețe 
bogățiile țării la dispoziția capitalurilor 
străine, și mai ales a celor americane. 
Mai bine de jumătate din teritoriul 
țării unde există zăcăminte petrolifere 
se află în mîini'le societății americane 
„Standard Oil", Monopolurile ameri
cane exploatează zăcămintele de wol
fram, mică, aur, cupru și fier ale Pa
raguayului.

Din pricina grelelor condiții de viață 
și a persecuțiilor politice, în ultimii 
trei ani 500.000 de paraguayeni, adică 
aproximativ o tre me din populația 
țării, au fugit peste graniță.

Pentru a ține în frîu masoie, regimul 
generalului Stroessner a introdus în 
țară o terorare cruntă. Dar cruzimile 
și sălbăticiile n-au putut frîna lupta 
poporului Paraguayan împotriva regi
mului dictatorial. In ultimul timp, for
țele antidictatoriale au trecut la acțiu
ne, formînd grupuri armate de răscu- 
lați Comandamentul forțelor antidicta
toriale a dat publicității o declarație în 
care se ars tă că toate legile antidemo
cratice și constituția din 1940, care au 
servit interesele regimului dictatorial, 
sînt considerate nule. Răsculații au 
lansat o proclamaț e în care Stroessner 
și slugile sale care au vîndut bogățiile 
ță"ji nionopoliștilor americani, care a 
pără interesele moșierilor și au dus 
țara la foamete și mizerie, sînt decla
rați trădători de patrie.

Ziarele de duminică anunțau că răs- 
culații au obținut noi victorii în zona 
fluviului Parana, ocupînd o serie de 
localități importante la nord de Encar
nacion. unul din centrele militare cele 
mai întărite ale guvernului Stroessner 
și își continuă înaintarea în interiorul 
țării. Se menționa ocuparea localități
lor Caaguazu, Hernanadaria și Hărțuiri. 
Corespondentul lui „United Press Inter
national" informează că la Bela Vista 
și Capitan Badu, unitățile de pa-tizani 
au stabilit două capete de pod. La En
carnacion au avut loc lupte sîngeroase 
cînd grupurile de partizani din oraș , au 
luat cu asalt garnizoana.

Despre situația din sudul țării a pu
blicat numeroase informații și ziarul 
„Noticias Graficas", care anare în Ar
gentina, și care a anunțat că la 18 de
cembrie s-au produs puternice ciocniri 
între trupele dictatorului Stroessner și 
partizani pe traseul căii ferate Ason- 
cion-Buenos Aires, între localitățile 
Bogado și General Artigas. A avut loc 
o nouă debarcare în portul San Cosme 
situat pe Parana. In momentul de față 
cele 27 de coloane ale răsoulaților, în- 
sumînd cîteva mii de luptători, caută 
să formeze un front unit pe malul drept 
al Paranei, unde să stabilească cape
tele de pod necesare ext'nderii opera
țiunilor.

Evenimentele din Paraguay constitu
ie încă o dovadă a avintului pe care 
l-a luat lupta popoarelor din America 
Latină pentru pace, democrație și inde
pendență.

losirea mijloacelor mecanice, preci
zează președintele și-mi face semn să 
pornim mai departe.

Vizităm și grajdul vacilor, unde încă 
nu este folosită metoda îngrijirii lor în 
libertate, dar mecanizarea este aplicată 
intr-un înalt grad. Scoaterea gunoiului 
cu ajutorul mijloacelor mecanice, adă
parea și hrănirea vacilor cu adăpători 
și hrănitori automate. Pregătirea nutre
țului cu mijloace mecanice și, mai ales, 
mulsul cu aparate electrice speciale 
sint lucruri impăminlenite de cițiva 
ani la cooperativa agricolă de pro
ducție din Brehna.

Intrăm in grajd, tocmai în timpul 
cînd sint mulse vacile.

— In acest grajd avem peste 100 de 
vaci. Aci lucrează numai cinci oameni, 
imi spune președintele. Cind vom trece 
la folosirea metodei de îngrijire a va
cilor in libertate, nu va mai fi nevoie 
decit de 2—3 oameni, ceilalți puțind 
munci in altă parte.

■Privesc o vacă brună, care rumegă 
liniștită. Din aparatul de muls, prins 
la uger, laptele trece intr-un tub de 
sticlă. De aci se duce intr-o cameră 
specială, unde este pasteurizat și pus 
în vase, de către o instalație modernă.

— In toată această operație, de la 
muls și pină la trimiterea la consu
matori, laptele nu este atins nici măcar 
o dată de mina omului, imi spune pre
ședintele.

Vizităm ferma de porci unde, de ase
menea, este aplicată metoda de creș
tere in libertate a animalelor. Preșe
dintele îmi arată cocinele de scindări 
amortizabile inlr-un singur an, al că
ror cost șe ridică la numai 45 de 
mărci pe cap. de animal. Vizităm 
gropile cimentate, pline cu siloz de po
rumb și frunze de sfeclă. Și aici e 
așezat un dispozitiv special, care lu
crează in locul omului, transportind 
nutrețul in grajdul animalelor. Peste 
tot, pe unde trecem, e folosită o tehni
că înaintată, ai impresia că nu te afli 
intr-o.,gospodărie colectivă, ei intr-o 
mare uzină agricolă, în continuă per
fecționare și dezvoltare.

ȘERBAN NEDELCU

Doi ani de activitate a asociației 
sportive Stăruin(a-Galești

Numele asociației sportive „Stîru- 
ința“ din comuna Găiești este cunos
cut atit în raionul Tirgu Mureș, de 
care aparține, cit și in celelalte ra
ioane ale Regiunii Autonome Maghiare. 
Membrii acestei asociații sportive au 
fost prezenți la toate compel.țiije or
ganizate în ult.mii doi an . De a tfel, 
trebuie, să arătăm că este prima aso
ciație .sportivă sătească din țară, care 
a fost creată după apariția Hotărîrii 
din 2 iulie 1957, cu. privire la reorga
nizarea mișcării de cultură fizică și 
sport.

începutul av'fost mai anevoios. In 
comună exista numai un teren simplu 
de sport, pe care tinerii d'n Găiești 
bateau mingea de fotbal. Echipament 
și material sportiv nu prea aveau. In 
schimb, tinerii din această comună 
aveau multă vo nță și dragosțe de 
sport. Și acest lucru, ca și sprijinul 
primit dig partea organelor locale și 
a consiliului raional U.C.F.S. Tirgu 
Mureș, a făcut ca să se creeze o bază 
material-sp.ort.yă dezvoltată și să se 
înjghebeze 0 activitate sportivă cu re
zultate frumoase.

Astăzi, asociația sportivă ..Stăru
ința" (președinte Arpad Ba'.asz) are
secții puternice de atletism, voie.’,
fotbal și tenis de masă, în care acti
vează peste 280 de membri, dintre
care 80 sînt țărănici muncitoare. In 
magazia de sport a asociației există
echipament și material sportiv în va
loare de 23.000 lei. Baza sportivă, tip 
colhoznic, cum o numește tov. Arpad 
Balasz, constituie o mîndrle pentru

Echipa de oină din Radu Negru

Printre echipele de oină fruntașe din regiunea București se numără și for
mația colectiviștilor de la gospodăria agricolă colectivă ,,Drum Nou" din 
comuna Radu Negru, raionul Călărași. La întrecerile din cadrul Sparta- 
chiadei ediția 1959, echipa din Radu Negru, pe care o vedeți in fotografia 
de față, a reușit să cîștige pe rînd etapa raională $i etapa regională, iar 

la turneul final s-a clasat pe locul III.

Competiții sportive în cinstea zilei 
de 30 Decembrie

In aceste zile, premergătoare celei 
de « 12-a aniversări a Republicii 
Populare Romîne, se desfășoară pe 
tot cuprinsul țării numeroase compe
tiții sportive, la rare participă tineri 
și tinere de la orașe și sate. Astfel, 
putem menționa concursurile de tenis 
de masă, șah și trîntă Ia care participă 
membrii asociațiilor sportive din co
munele Peretu. Mă'dăieni, Dobrotești, 
Belitori, Srioaștea, din raionul Roșiori 
de V’ede. ca și membrii asociațiilor 
sportive din comunele Băneasa, Arsa- 
che, Stănești etc., din raionul Giur
giu.

De asemenea, asociația sportivă 
„Recolta MA.“ a organizat în cinstea 
zilei de 30 Decembrie o serie de con
cursuri la volei, popice, tir, tenis de 
masă și șah- La aceste concursuri par
ticipă grupele sportive D.G.O.T.A., Sil
vicultura D-G.A.D., I.S.P.A., LCF„
Editura Agro-sîlvică, etc. întrecerile 
au loc la baza sportivă, „Recolta" din 

locuitorii d!n Găiești. Ea cuprinde un 
teren de fotbal, teren de volei, pistă 
pentru concursurile de atletism, gropi 
pentru probele de sărituri, cabine pen
tru sportivi etc.. De asemenea, mem
brii asociației sportive „Stăruința" au 
la dispoziție o sală pentru întrecerile 
de tenis de masă și șah. Aici au Inc 
concursuri sportive organizate pe plan 
local de asociația sportivă, ca și în
treceri în cadrul campionatelor raio
nului Tirgu Mureș. Tot aici s-au des
fășurat și finalele concursurilor de 
atletism și fotbal din cadrul „Cupei 
Agriculturii".

In ultimii doi ani, echipele de at
letism a'.e asociației sportive din Gă
iești fete și băieți au ocupat primele 
locuri în campionatul raional. O fru
moasă comportare a avut și echipa 
masculină de volei clasată pe locul 3 
la campionatul regional de calificare, 
ca și echipa feminină de volei, care a 
ocupat locul 2 în campionatul raio
nal. In aceste echipe întilnim numele 
tmere'.or țărănci muncitoare Rozalia 
Fekete. Ghizela Bucur, Magda Mar-. 
cudi, Ileana Dănoi ca și tinerilor Alex.

Albert. Iosif Ferenczi. Andrei Salo, 
Alex. Âstaloș. Aurel Hațegan etc.

După doi ani de activitate, asociația 
sportivă „Stăru nța" din Găiești se 
prezintă cu un bilanț pozitiv, ceea ce 
o face să se numere printre asocia
țiile sportive fruntașe din raionul 
Tîrgu Mureș, Și desigur, că ea nu se 
va opri aici...

M. L.

Capitală și la clubul asociației spor
tive „Recolta M.A.“. Iată o parte din 
rezultatele primelor întreceri ; la volei 
l.S-P.A. — l.CF. 2—0 ; popice: 
D.G.A.DI. — D.GO.T.A. 610 — 450, 
D.G.A.D — Editura Agro-silvică 
587—528 ; tunis de masă : D.G.A.D.— 
Silvicultura 3—0.

★
Vineri 25 decembrie va începe tur

neul final al competiției de handbal in 
7 organizat de clubul sportiv „Re
colta". in cinstea zilei de 30 Decem
brie. jocurile se vor desfășura în sala 
„Recolta” din Capitală.

★
Duminică 20 decembrie s-a desfă

șurat la Sinaia . nn concurs de orien
tare turistică dotat cu „Cupa 30 De
cembrie", la care au participat repre
zentativele raioanelor Videle. Alexan
dria, Giurgiu, Oltenița, Olteni, Lehliu, 
Snagov, Slobozia, Titu, Turnu Măgu
rele. Concursul a fost cîștigat de 
echipa raionului Alexandria.
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